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انتخابــات  نتایــج  مشخص شــدن  از  پــس 
ریاست جمهوری آمریکا، ایلان ماسک، مالک 
کنونی پلتفرم X یا همان توییتر سابق در پستی 
نوشــت )You are the media now( کــه ایــن 
جملــه خطــاب بــه کاربرانــی بــود کــه از دونالــد 
ترامــپ حمایت کردند تــا او پیروز شــود. معنی 
تحت الفظــی این جمله این بود که »حالا شــما 
رســانه هســتید« و به نوعــی یــک خط ونشــان 
برای رســانه ها کشــید تا نشــان دهد آنهــا را در 
این انتخابات با پلتفرم X شکست داده است.

در ایــن  بیــن بــرای بســیاری ایــن ســؤال مطــرح 
می شــود کــه آیــا ایــلان ماســک و 
پلتفرم X توانســته لشکر رسانه های 
مخالف دونالد ترامپ در انتخابات را 
شکســت دهد و امروز یک شکست 
اصلــی بــرای رســانه ها در مقابل یک 

شبکه اجتماعی بوده است. 
اگــر بخواهــم بــه عقب تــر برگــردم، 
شــبکه های اجتماعــی نقــش خــود 
را در انتخابــات ریاســت جمهوری 
ســال ۲۰۰۸ نشــان دادنــد و بــاراک 

اوباما توانست با اســتفاده از فضای موجود در 
شــبکه های اجتماعی، نســل جوان را به سمت 
خود جذب کند تا پیروز انتخابات شود. ولی این 
اتفاق باعث نشــد که موضوع شکســت رسانه 
مطــرح شــود بلکــه در آن دوران ایــن موضــوع 
مطرح شــد که شــبکه های اجتماعی می توانند 
در کنار رسانه ها اثر گذار باشــند و روبه روی هم 

قرار نگیرند.
اما اولین رویارویی جدی شــبکه های اجتماعی 
با رســانه ها به انتخابات سال ۲۰۱6 برمی گردد. 
زمانی کــه دونالد ترامــپ در توییتر بیــش از هر 
زمانی فعال بــود و توانســت بخشــی از کمپین 
خــود را وارد شــبکه اجتماعــی کند و بــه نحوی 
مســیر متفاوتــی از رســانه های جریــان اصلــی 

آمریکا دنبال کند.
او ســعی کرد کمتر ارتبــاط رســانه ای برقرار کند 
ولــی واقعیــت آن اســت رودســت بــزرگ در آن 
ســال را رســانه ها خوردند، چون با وجود اینکه 
دونالــد ترامــپ بــه نوعــی در مقابــل آنهــا قــرار 
داشــت اما بعد از انتخابات با بررســی عملکرد 
خــود متوجــه شــدند کــه زمانــی بیشــتری را به 
پوشش اقدامات دونالد ترامپ در دوره کمپین 
انتخاباتی او نســبت به هیلاری کلینتون صرف 
کردنــد و دقیقــاً در مســیری حرکــت کردنــد که 

ترامپ می خواست.
نتیجه انتخابــات ســال ۲۰۱6 بزرگ ترین ضربه 
را بــه عملکــرد رســانه ها و مراکز نظرســنجی  ای 
کــه رســانه ها از آنهــا بهــره بــرداری می کردنــد، 

وارد کرد. 
ولی از همان سال رســانه ها و مراکز نظرسنجی 
در عملکــرد و اقدامــات خــود بازبینــی کردند و 
در یک مســیر درســت چهار سال ســخت را با 
دونالد ترامپ پشت سر گذاشتند و در نهایت 

در انتخابات ۲۰۲۰ و با نمایشــی کــه از عملکرد 
دونالــد ترامپ در زمــان همه گیری کرونا نشــان 

دادند ضربه جدی به کمپین او وارد کردند.
حــالا در ســال ۲۰۲۴، ایــلان ماســک رهبــری 
حضور ترامــپ را در شــبکه اجتماعــی هدایت 
کرد و به نحوی تقابل رسانه ای در برنامه کمپین 
دونالــد ترامــپ بــه ایلان ماســک ســپرده شــد. 
حــالا بــا پیــروزی دونالــد ترامــپ در انتخابــات 
ریاســت جمهوری آمریــکا و بازگشــت دوباره او 
به کاخ ســفید این موضــوع مطرح می شــود که 
ایلان ماسک نقشی جدی در این مسیر داشته 
است و به نحوی ماسک یک نمایش 
قدرت در پلتفرم X در برابر رســانه ها 

نشان داد.
اما اگر در یک کلام بخواهیم تمام این 
موضوعــات را بررســی و نتیجه گیری 
کنیــم هیــچ گاه در هیــچ انتخاباتــی 
نــه رســانه ها پیــروز می شــوند و نــه 
در  بلکــه  اجتماعــی؛  شــبکه های 
نهایــت ایــن کمپین هــا هســتند کــه 

پیروز انتخابات می شوند.
رسانه ها به نحوی می توانند به کمپین ها کمک 
کننــد و شــبکه های اجتماعــی به نحــوی دیگر. 
امروز اگــر دونالد ترامــپ پیروز انتخابات شــده 
کمپین دوســاله انتخاباتی او پیروز شده است، 
هرچنــد ایــلان ماســک نقشــی جــدی در ایــن 
پیروزی داشته؛ اما چه بخواهیم و چه نخواهیم 
X نه می تواند رسانه باشــد و نه پیروز انتخابات 
بلکــه ایــن برنامه ریــزی و اســتفاده از ابزارها در 
کمپین های انتخاباتی است که می تواند شما را 

در انتخابات موفق کند.
شــاید اگــر دونالــد ترامپ ریســک عــدم انجام 
مناظــره دوم بــا هریــس بعــد از مناظــره اول را 
نمی پذیرفت نمایــش ضعیــف او در دو مناظره 
می توانســت مــوج انتخاباتــی دموکرات هــا را 
حفظ کند و اینجا عدم استفاده از زمین رسانه 
توســط دونالــد ترامپ یــک تاکتیــک بــود که تا 

حدی نجات بخش او بود.
این در شــرایطی بود که کمالا هریــس علی رغم 
شروع خوبی که در کمپین خود داشت و مناظره 
موفــق در برابــر دونالد ترامــپ دیگر نتوانســت 
موج خود را به خوبی در برابــر ترامپ حفظ کند 
و کمپیــن نتوانســت موج هــای بعدی را بــرای او 
طراحی کند. در این میان دونالد ترامپ و ایلان 
ماسک به خوبی از کاتالیزور شبکه اجتماعی و 
به خصوص ظرفیت پلتفرم X استفاده کردند و 
از عدم اســتفاده حداکثری به صورت مستقیم 
در خصــوص رســانه نیز به نحــوی بهــره بردند، 
چرا کــه می دانســتند در ایــن زمین بــازی پیروز 
نخواهنــد شــد. پــس هیــچ گاه بــا یــک نتیجــه 
نمی توان از پایان رســانه سخن گفت، چرا که با 
شروع دوره ریاســت جمهوری ترامپ تازه بازی 
رسانه ها آغاز می شود و دیگر نمی توان به راحتی 

از آن فرار کرد و به شبکه اجتماعی پناه برد.
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دایرکت دبیت پیمان در فارابی
راهــکار دایرکــت دبیــت پیمــان در 
کارگــزاری فارابــی پیاده ســازی و فعــال شــد. 
کاربران ایــن کارگزاری از این پــس می توانند 
تنها با یــک کلیک و به صورت آنــی به واریز 

وجه از حساب بانکی خود بپردازند.

شکایت تپسی از اسنپ
اتخــاذ  بــه  تپســی در اعتــراض 
رویه های ضد رقابتی در بازار سفارش آنلاین 
غذا توســط گــروه اســنپ، از این شــرکت به 

شورای رقابت شکایت کرد.

 محمد جعفرپور مدیرعامل 
مخابرات شد

طــی مراســمی در روز دوشــنبه ۱۴ 
آبان مــاه ۱۴۰۳ محمــد جعفرپــور، به عنوان 
مدیرعامل جدید این شرکت منصوب شد.

عشقی از اتاق رفت
بهمن عشــقی که در سال ۱۳۹۴ به 
ســمت دبیرکلــی اتاق تهــران منصوب شــد 
حالا پس از ۹ ســال از دبیرکلی خداحافظی 
کرد و جای خود را به فریدون وردی نژاد داد.

کارخانه نوآوری رســانه راه کار در نظر 
دارد اولیــن رویــداد زیرســاخت 
دیجیتال را روز ۲۱ آبان ۱۴۰۳، 
از ســاعت ۱۳ در محــل 
کتابخانه ملی ایران برگزار 
کند. این رویــداد یک روزه 
که با حضور مدیران ارشد و 
فعالان صنعت زیرساخت، 
کسب وکارهای تولیدکننده و 
تأمین کننده سخت افزار، خرده فروشان، 
برندهای مطرح کشور و متخصصان حوزه زیرساخت 
دیجیتال همــراه خواهــد بــود، مجموعــه ای از پنل ها 
و ســخنرانی های تخصصــی را در دســتور کار دارد. 
تمرکز این رویــداد بر چالش هــا، نیازهــا و نوآوری های 
صنعت زیرساخت دیجیتال در و ارائه نگاهی جامع 

به روندهای پیش روی این صنعت است. 

 مخاطبان و فرصت های 
رویدادسخت افزار و زیرساخت دیجیتال

این رویــداد، کــه مخاطبان اصلــی آن را مدیران ارشــد 
کسب وکارهای زیرساخت دیجیتال، مدیران فناوری 
اطلاعات، فعــالان حــوزه آموزشــی و فنــاوری، مدیران 
بانکی و مالی و چهره های تأثیرگذار صنفی تشــکیل 
می دهند، فرصتی برای تبادل نظر و شبکه سازی میان 
بازیگران کلیدی صنعت فراهم خواهد آورد. همچنین، 
متخصصان و کارشناسان فنی در حوزه های امنیت، 
نظــارت، برنامه نویســی و مدیریــت محصــول نیــز بــا 
حضــور در ایــن گردهمایی امــکان به اشــتراک گذاری 

دیدگاه های تخصصی خود را خواهند داشت.

 برنامه هــای اصلــی رویداد زیرســاخت 
دیجیتال

این رویداد یک روزه شامل چندین بخش اصلی است 
کــه عبارتند از: کنفرانــس و پنل هــای تخصصی که با 
موضوعــات روز و چالش هــای صنعــت ســخت افزار 
برگــزار می شــود. نمایشــگاه محصــولات و خدمــات 
جدید در حوزه زیرساخت دیجیتال که فرصتی برای 
معرفی آخرین دستاوردهای حوزه زیرساخت فراهم 
می کند. جلســات شبکه ســازی و ارتباط گیــری میان 

شــرکت کنندگان و فعالان این صنعت برای آشــنایی 
بیشــتر با بازیگران کلیدی. اهدای جوایز برای برترین 

دستاوردهای حوزه سخت افزار و زیرساخت.

 پنلیست ها و سخنرانان رویداد
مازیار نوربخش، رئیس  هیئت مدیره هلدینگ هوگر؛ 
محمــد ســلطانی، مدیــر فنــی رمیــس؛ محمدعلــی 
یوسفی زاده، مدیرعامل آسیاتک؛ حسام حبیب اله، 
معاون فناوری اطلاعات بانک شــهر و بهــزاد صفری، 
معاون فناوری اطلاعات بانک ســپه، اشکان امیرزاده 
ابراهیمــی، مدیرعامــل آداک فن آوری مانیا؛ حســین 
اســلامی، مدیرعامــل رمیــس؛ حســین ریاضــی، 
بنیان گذار شرکت صنایع ارتباطی پایا؛ سعید شجاعی، 
مدیر راهکارهای اوراکل رمیس؛ شــاهین جوانمردی، 
قائم مقام مدیرعامل فناپ تک از جمله پنلیست ها و 
سخنرانانی هستند که در رویداد زیرساخت دیجیتال 

حضور خواهند داشت.

 حامیان و اهداف رویداد
رمیس، فناپ تــک، فالنیــک و آداک فــن آوری مانیا از 
حامیان اصلی این رویداد هستند که در کنار کارخانه 
نوآوری رسانه راه کار، تلاش دارند به توسعه اکوسیستم 
و بازار ســخت افزار و زیرســاخت آی تی در ایــران و رفع 

موانع اقتصادی و فنی موجود کمک کنند.
ایــن رویــداد بــه بررســی روندهــای کلان و چالش های 
زیرســاخت دیجیتــال در پرداخته و تــلاش می کند با 
تحلیل دستاوردها و چالش های کسب وکارهای فعال 
در حوزه سخت افزار، راهکارهایی مؤثر برای برون رفت 
از مشکلات تأمین کالا، قوانین و مقررات و موانع رشد 
این حــوزه ارائه دهــد. از جملــه موضوعات برجســته 
در ایــن رویــداد، توجه بــه روندهــای جهانــی همچون 
هوش مصنوعــی، دیتاســنترهای ســبز و فناوری های 
تحول آفرین است و برگزارکنندگان آن، چشم اندازی به 
پیش بینی های کسب وکارهای بزرگ و پیشرو در زمینه 
سخت افزار و زیرساخت دیجیتال دارند. همچنین در 
پنل های این رویداد به نیازهای صنعت آی تی و اقتصاد 
دیجیتال و زیرســاخت های پردازشــی و ذخیره سازی 
آینــده پرداختــه خواهد شــد تا دیــدگاه جامعــی برای 

تصمیم گیری های کلان این حوزه فراهم شود.

با جزئیات اولین رویداد زیرساخت 
دیجیتال آشنا شوید
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رویداد سخت افزار و زیرســاخت دیجیتال، به همت 
کارخانه نــوآوری رســانه راه کار در تاریخ بیســت ویکم 

آبان ماه در محل کتابخانه ملی برگزار خواهد شد.
به مناســبت برگزاری این رویــداد کارنگ 
با رضا جمیلی، مدیر توســعه کسب وکار 
کارخانــه نــوآوری رســانه راه کار و دبیــر 
رویــداد زیرســاخت دیجیتــال گفت وگــو 
کــرده اســت. جمیلــی در ایــن گفت وگــو 
اصلی تریــن هــدف برگــزاری رویدادهــای 
کارخانه رسانه نوآوری راه کار را شناسایی 
بازیگران و تهیه فهرســتی از اکوسیستم 
ایــن بخــش از اقتصــاد دیجیتال کشــور 

معرفی کرد.
 

 زیرساخت های مورد نیاز برای توسعه
رضــا جمیلــی بــا بیــان اینکــه زیرســاخت دیجیتــال 
بــه طــور کلــی در اقتصاد،اقتصــاد دیجیتــال و حتــی 
سیاســت کشــورها یــک حــوزه بســیار راهبــردی و 
اســتراتژیک محســوب می شــود، عنــوان می کند: » 
هنگامی که از توسعه کشور و توسعه اقتصاد صحبت 
می کنیــم، نیازمنــد برخــی ابزارهــا و زیرســاخت ها 
هســتیم. همچنیــن در کنــار زیرســاخت ها نیازمنــد 
سیاســت ها و راهبردهایــی نیز هســتیم. بــه عبارتی 

راهبــرد می توانــد این باشــد که 
در اقتصاد دیجیتال به ســمت 
توســعه حرکــت کنیــم؛ بــرای 
این کــه در راســتای سیاســت و 
راهبردهای توســعه در اقتصاد 
دیجیتــال حرکــت کنیــم، چند 
متغیر و نیازمنــدی وجود دارد؛ 
یکی از این متغیرها زیرساخت 
و ســخت افزار اســت. بــه ایــن 
بخواهیــم  اگــر  کــه  مفهــوم 
ســهم اقتصــاد دیجیتــال را از 
تولیــد ناخالــص داخلــی پنــج 
درصــد افزایــش دهیــم، بایــد 
اقتصــاد  زیرســاخت های 

دیجیتال را فراهم کنیم.« 

در  زیرســاخت   
اقتصاد دیجیتال

اما زیرساخت در اقتصاد دیجیتال به چه معناست؟ 
جمیلــی در توضیــح چیســتی زیرســاخت دیجیتال 
توضیح می دهد: »زیرســاخت شــامل مراکــز داده یا 
همان دیتاســنترها، مراکــز پردازش، زیرســاخت های 
ابــری، ســرورها و شــبکه های قدرتمنــد اســت. اخیراً 
زیرســاخت شــامل مفاهیمــی همچــون هــوش 

مصنوعی و راه کارهــای گرافیکی نیز می شــود. این ها 
زیرســاخت هایی هســتند کــه اقتصــاد دیجیتــال 

می تواند بر مبنای آن ها رشد کند.« 
جمیلــی در توضیــح اینکــه اقتصــاد 
دیجیتال شامل چه حوزه هایی می شود، 
تصریح می کند: »کســب وکارها، دولت، 
اســتارتاپ ها، نــوآوران، شــرکت های 
دانش بنیــان و هــر کســی کــه در اقتصاد 
دیجیتــال ایــده و یــا کســب وکاری دارد، 
نیازمنــد آن اســت کــه از دیتاســنترها 
اســتفاده کنــد یــا از قــدرت پردازشــی و 
گرافیکــی منابــع خــارج از ســازمان خــود 
استفاده کند. تمامی نیازمندان این حوزه 
در کشورهای مختلف به شکل کلی به نام 
اکوسیستم زیرساخت دیجیتال شناخته می شود.« 
جمیلــی در توضیحات بیشــتر درباره علــت برگزاری 
رویداد زیرســاخت دیجیتال می گوید: »در سال های 
گذشــته که کارخانــه نــوآوری رســانه راه کار بــا فعالان 
حــوزه تأمیــن و تولیــد ســخت افزارهای دیجیتــال در 
ارتبــاط بود، به ایــن نتیجه رســید که این حــوزه دارای 
چالش های فــراوان اســت، درحالی که فعــالان آن در 
صف مقدم زیرساخت دیجیتال هستند. در نتیجه 
خواســتیم صدای فعــالان ایــن حــوزه را بشــنویم و از 
برنامه هــای آینده آنهــا بدانیم. 
علاوه بر این کــه بدانیم هرکدام 
از کســب وکارهای زیرســاخت 
دیجیتــال چه نقشــی بر عهده 
دارنــد. همچنیــن موانع رشــد، 
توسعه و فرصت های این حوزه 
برای رشد را شناسایی کنیم.« 

 زیرساخت دیجیتال 
تنها سخت افزار نیست

رضــا جمیلــی ضمــن بیــان 
اینکه کارخانه نوآوری رســانه 
راه کار به این نتیجه رســید که 
تمام مــوارد مذکــور را می توان 
در قالب یک رویــداد و با کنار 
هــم قــرار دادن اکوسیســتم 
سخت افزار مورد بررسی قرار 
دهد، بیــان می کنــد: »در این 
راســتا تصمیم گرفتیــم بخش دولتی اکوسیســتم 
زیرساخت دیجیتال را که در حوزه تأمین و تولید و 
رگولاتوری بســیار تأثیرگذار هستند، درکنار برخی 
ذی نفعان بــزرگ قــرار دهیــم تــا بتوانیم شــناخت 
بهتری از اکوسیستم زیرساخت اقتصاد دیجیتال، 

نیازها و فرصت های آن داشته باشیم.« 

زیرساخت دیجیتال
حوزه راهبردی و استراتژیک

رضا جمیلی، مدیر توسعه کسب وکار کارخانه نوآوری 
رسانه راه کار، از اهداف اصلی رویداد زیرساخت 

دیجیتال می گویدد

شناسایی بازیگران 
و تهیه فهرست از 

اکوسیستم یک بخش 
از اقتصاد دیجیتال، 
هدف اصلی برگزاری 
رویداد در کارخانه 

نوآوری رسانه راه کار 
است. به طور مشخص 
در حوزه زیرساخت نیز 
قصد داریم تا این هدف 

را دنبال کنیم

INTERVIEWگفت وگو

خلاقان برنده بازار 
سخت افزار خواهند بود

امید ترابی، مدیرعامل شــرکت نوا، عدم وجود 
خلاقیت در حــوزه ســخت افزاری زیرســاخت 
دیجیتال را یکی از مشکلات عمده این صنعت 

معرفی کرد.

 تحریم و عدم ارتباط با دنیا
امید ترابی، مدیرعامل شرکت نوا، در 
ابتدای صحبت های خود از تأثیر تحریم و عدم 
ارتباط با بازیگران بزرگ حوزه زیرساخت در دنیا 
می گویــد: » یکــی از عمده تریــن چالش ها این 
اســت که به دلیل تحریم و عدم ارتبــاط با دنیا 
نســبت به تغییرات این حوزه اعــم از تغییرات 
فناوری، مــدل کســب وکاری و نوآوری های این 
حوزه از دنیا عقب مانده ایم. از یک سو حرکت 
به ســمت فهم و شــناخت این حوزه و از سوی 
دیگر تهیه و خرید و ورود و توجیه اقتصادی آن 

عملاً با دربسته مواجه شده است.« 
ترابــی در ادامــه دربــاره فعالیت هــای صنفــی 
فعالان حوزه سخت افزاری برای حل موانع این 
بخش از زیرساخت دیجیتال توضیح می دهد: 
»واقعیت این است که فعالیت صنفی نسبت 
بــه بقیــه حوزه هــا در حــوزه ســخت افزار کم تر 

است.« 

چاره ای جز توسعه وجود ندارد
او دربــاره آینده زیرســاخت دیجیتال 
کشــور کــه بــا اســتهلاک زیرســاخت های 
سخت افزاری روبرو است می گوید: »این نکته 
وجــود دارد کــه چــاره ای جــز توســعه نیســت. 
فضای اقتصاد دیجیتال کشور به سمتی رفته 
است که شهروندان مشتریان ثابت سرویس ها 
هســتند و ســرویس ها هــر روز گســترش پیدا 
می کننــد و در هــر صــورت زیرســاخت ها نیــز 
مجبور هستند خودشــان را با سرعت توسعه 
هماهنــگ کننــد.« ترابــی همچنیــن تشــریح 
می کند: »سرمایه گذاری، دسترسی به فناوری 
و دسترســی به شــرکای خارجی باید وضعیت 
مناســب تری پیــدا کننــد تــا بتوانیــم در حــوزه 
سخت افزاری زیرساخت دیجیتال به سطحی 

از پیشرفت دست پیدا کنیم.« 

بهناز ملکی
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او ادامه می دهد: »رویداد اخیر به این دلیل »زیرساخت 
دیجیتــال« نام گــذاری شــده اســت کــه تنهــا مختــص 
سخت افزار نباشد. همان طور که توضیح دادم زیرساخت 
دیجیتال تنها ســخت افزار نیســت. اکنون فناوری ابری، 
اینترنــت، هــوش مصنوعــی، سولوشــن ها و راه کارهــای 
ســازمانی برای مباحــث پردازشــی و گرافیکــی و اینترنت 
اشیا نیز بخشی از زیرساخت دیجیتال کشور محسوب 

می شوند.« 

 اینترنت یــک مرحله بنیادین از زیرســاخت 
دیجیتال

جمیلــی دربــاره زیرســاخت اینترنــت توضیــح می دهــد: 
»اینترنت یک مرحله خیلی بنیادین در زیرساخت دیجیتال 
اســت؛ بــه عبارتی پیش فــرض مــا این اســت کــه اینترنت با 
کیفیت و پایدار وجود داشــته باشد که در نتیجه آن بتوانیم 
دیتاســنتر، مراکز داده، پردازش ابری و دیگر زیرساخت ها را 
داشته باشــیم. درباره مشــکل اینترنت روزانه به شکل های 

مختلفی صحبت می شود.
همچنین در رویدادهای مختلفی که راه کار برگزار کرده است 
همواره بخشــی از رویداد بــه وضعیت اینترنــت اختصاص 
یافته است؛ اما اگر بخواهیم اکوسیستم اینترنت را دور هم 
جمع کنیم، به عبارتی می شود همه کســب وکارهای ایرانی. 
پس مجبور هستیم کمی اختصاصی تر به اکوسیستم نگاه 

کنیم.« 

او در ادامــه توضیــح می دهــد کــه اینترنــت رگ اصلــی و 
حیاتــی بــرای همــه اقتصادهــا اســت و تنهــا محــدود بــه 
اقتصاد دیجیتال نمی شــود؛ در نتیحه بخشــی از رویداد 
زیرســاخت دیجیتال نیز به مطالبه اینترنت با کیفیت و 

پایدار اختصاص خواهد یافت.

 مهم ترین محورهای رویداد 
جمیلــی دربــاره مهم تریــن محورهــای رویدادهــای برگــزار 
شده توســط کارخانه نوآوری رسانه راه کار توضیح می دهد: 
»شناسایی بازیگران و تهیه فهرست از کل اکوسیستم یک 
بخش از اقتصاد دیجیتال، هدف اصلی برگزاری رویداد در 
کارخانه نــوآوری رســانه راه کار اســت. به طور مشــخص در 
حوزه زیرساخت نیز قصد داریم تا این هدف را دنبال کنیم. 
اپراتورهای تلفن همــراه، تأمین کنندگان ســخت افزارها در 
حوزه تولید چه در سمت B2B و چه در سمت B2G و حتی 
در ســمت B2C که به عبارتی کســب وکارهایی هستند که 
سخت افزارهای مصرفی کامپیوترها را تولید می کنند، دولت 
و بخش هــای رگولاتــوری تولید و یــا واردات ســخت افزارها، 
کســب وکارهایی که در حــوزه نگــه داری مراکــز داده و مراکز 
ابری پردازشی و ســرویس نگهداری هستند، حوزه آموزش 
که در خصوص آموزش نیروهای شبکه، برپایی دیتاسنترها 
و مراکز آموزشی در این حوزه )دانشــگاه ها و...( را بخشی از 
اکوسیستم زیرساخت دیجیتال می دانیم که در این رویداد 

شرکت خواهند داشت.« 

اکوسیســتم  بخــش  مهم تریــن  B2B؛   
زیرساخت دیجیتال

مدیــر توســعه کســب وکار راه کار، یکــی از مهم تریــن 
بخش هــای اکوسیســتم زیرســاخت دیجیتــال را بخــش 
B2B معرفی می کند و می گوید: »آن بخش از اکوسیستم 
کــه نیازهــای کســب وکارهای اقتصــاد دیجیتال را پاســخ 
می دهند، یکــی از مهم ترین بخش های این اکوسیســتم 
هســتند. به عبارتی همان کســب وکاری که به دیجی کالا 
کمــک می کنــد پــردازش کالاهــای خــود را انجــام دهــد، 
کسب وکاری که به اسنپ کمک می کند تا دیتاهای خود 
را به شکل امنی نگه دارد و همین طور کسب وکارهایی که 
در حوزه امنیت دیجیتال هستند، بخشی از اکوسیستم 

زیرساخت دیجیتال به شمار می آیند.« 
رضــا جمیلی مدیــر توســعه کســب وکار کارخانه نــوآوری 
رســانه راه کار در ادامــه دربــاره چگونگــی برگــزاری رویداد 

توضیح می دهد.
به گفته او رویداد زیرساخت دیجیتال دو بخش دارد؛ در 
بخش اول رویداد که به شــکل ویدئوکســت و در ساعات 
اولیــه برگزار می شــود، بحث هــای فنی و مهندســی حوزه 
زیرســاخت دیجیتــال مطــرح می شــوند. ایــن مباحــث 
شامل آموزش، مهندسی شــبکه، مهندسی مراکز داده و 
فناوری های ابری اســت. همچنین بخــش دوم رویداد که 
در ســاعات بعدازظهر ادامــه خواهد یافت بــه بحث های 

عمومی تر این حوزه می پردازد.

I N T E R V I E W



در آســتانه برگــزاری رویداد زیرســاخت دیجیتــال با رضا 
قربانــی، مدیرعامــل کارخانــه نــوآوری رســانه های راه کار، 
برگزارکننده ایــن رویداد، گفت وگو کردیــم. او دلیل اصلی 
برگزاری ایــن رویداد را ارائه راهکار برای مشــکلات و دادن 

تریبونی به فعالان این حوزه اعلام می کند.

 ایجاد زبان مشترک 
رضا قربانی با اشــاره به رشــد دائمی اقتصاد دیجیتال در 
سال های گذشــته و اینکه این حوزه در کشور ما پرچم دار 
نــوآوری در اقتصــاد اســت، توضیــح می دهــد: »اقتصــاد 
دیجیتــال در ســال های گذشــته در فضــای اســتارتاپی و 
محدود خلاصه شده بود که معادل کل اقتصاد دیجیتال 
تلقی می شــد. واقعیت این اســت کــه اقتصــاد دیجیتال 
گســترده تر از خرده فروشــی و لجســتیک آنلایــن اســت. 
این حــوزه به شــدت توانایــی ایــن را دارد که بــا بخش های 
واقعــی اقتصــاد درگیــر شــود و در بهــره وری آن هــا نقــش 

مثبت ایفــا کنــد.« قربانــی معتقد اســت، حــوزه فناوری 
اطلاعات ایران در تمام صنایع کشور 
جزو بخش هایی بوده که رشد مثبت 
بالایی را تجربه کرده است. او توضیح 
می دهــد: »در ده ســال گذشــته، 
فناوری اطلاعــات در حال  رشــد بوده 
است. البته در یکی دو سال گذشته 
ســرعت رشــد این حوزه کم شــده اما 

صفر و منفی نشده است.«
می تــوان از اقتصــاد دیجیتــال در 
بخش هــای مختلــف از جملــه مالی، 
بانکــی، کشــاورزی، صنعــت، معدن 
و تجــارت اســتفاده کــرد. مدیرعامل 
راه کار نبود زبان مشــترک بین بخش 
واقعی اقتصاد و فعالان حوزه اقتصاد 

دیجیتــال را گوشــزد می کنــد و توضیــح می دهــد: »ما در 

مجموعه خود تمرکز خود را بر روی راهکارهایی که می توان 
برای بخش هــای مختلــف ارائه داد، 

گذاشته ایم.
در جیتکــس  شــرکت ها  مســئله 
امســال هم همین بود؛ شرکت های 
مطرح دنیا برای فروش ســخت افزار 
بــه ایــن نمایشــگاه نیامــده بودنــد؛ 
بلکــه بــرای فــروش راه  حــل حضــور 

داشتند.«
زیرســاخت  رویــداد  درمــورد  او 
ایــران عنوان می کنــد: »مــا در ادامه 
رویدادهای گذشته حول موضوعات 
انســانی،  منابــع  مثــل  مهمــی 
و  رمــزارز  فین تــک،  لجســتیک، 
لندتــک بــه زیرســاخت دیجیتــال 
پرداختیم. از نظر ما اقتصاد دیجیتال باید خیلی بزرگ تر 

برای داشتن اقتصاد 
دیجیتالی گسترده تر

رضا قربانی، مدیرعامل راه کار از اهداف رویداد زیرساخت دیجیتال می گوید 

در سال گذشته 
حدود ۳ میلیارد دلار 

تجهیزات فناوری 
اطلاعات وارد شده 
است که فقط ۲5۰ 

میلیون دلار آن مربوط 
به زیرساخت بوده 

است
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INFRASTRUCTURE

قائم مقام هیئت مدیره شرکت فناپ تک مطرح کرد

 عدم دسترسی کافی به دانش فنی
مانع اصلی تولید سخت افزار 

INTERVIEWگفت وگو

شــاهین جوانمردی، قائم مقام و نایب رئیس 
هیئت مدیره شــرکت فناپ تک، موانع تولید 
سخت افزار در ایران را بررسی و تأکید کرد که 
عــدم دسترســی کافی بــه دانش فنــی و نبود 
حمایت هــای انگیزشــی از مهم تریــن دلایل 

عقب ماندگی ایران در این صنعت است.
درحالی کــه در میــان برخــی کشــورها رقابت 
بــرای توســعه زیرســاخت های دیجیتــال بــه 
عنوان پایــه اقتصــاد دیجیتال شــدت گرفته 
اســت؛ امــا ایــران همچنــان بــا چالش هــای 
بنیــادی زیرســاخت دیجیتال دســت وپنجه 

نرم می کند.
از کمبــود دانــش فنــی و تخصص هــای مورد 
نیــاز گرفتــه تــا نبــود زیرســاخت های کافی و 
مشــوق های دولــت کــه ایــن عوامــل موجب 
شــده اســت بســیاری از شــرکت ها به جــای 
ســرمایه گذاری در تولیــد زیرســاخت های 
دیجیتال، به واردات از کشــورهای دیگر روی 

بیاورند.

خودکفایی بدون برنامه ریزی 
و حمایت ممکن نیست

شــاهین جوانمردی، قائم مقــام و نایب رئیس 
هیئت مدیره شــرکت فناپ تک معتقد است 
که عبــور از این موانع و رســیدن به خودکفایی 
در تولیــد ســخت افزار نیازمنــد برنامه ریــزی 
بلندمــدت، اعطــای تســهیلات و تقویــت 
زیرســاخت های تخصصــی اســت تــا انگیــزه 
لازم برای شــرکت ها جهــت ورود بــه تولیدات 

سخت افزاری فراهم شود.
شاهین جوانمردی با اشاره به فاصله زیاد ایران 
با کشورهای پیشرو در تولید سخت افزار، اظهار 
داشت:»دستیابی به دانش تولید سخت افزار 
در ایــران فاصلــه زیــادی بــا اســتانداردهای 
بین المللی دارد؛ با توجه  به ســرعت تغییرات 
در این حوزه فاصله ما هــر روز در حال افزایش 

است.«

فرآیند طولانی تولید داخلی
قائم مقام و نایب رئیس هیئت مدیره 
شــرکت فناپ تــک در ادامــه بــا اشــاره بــه 
مشــکلات مرتبــط بــا واردات، بیــان کــرد کــه 
پیچیدگی هــای موجــود در فراینــد واردات نیز 
نتوانسته شرکت ها را به سمت تولید داخلی 
ســوق دهد. او در ادامه توضیــح داد: »هرچند 
واردات در شرایط کنونی کار پیچیده ای است، 
امــا شــرکت ها همچنــان ترجیــح می دهنــد 
سخت افزار را وارد کنند تا آنکه زمان و سرمایه 
خــود را صــرف طراحــی و تولید داخلــی کنند. 
طراحی و تولید ســخت افزار فراینــدی زمان بر 
اســت و شــرکت ها بــه دنبــال آن هســتند که 
سریع تر به محصول نهایی برســند، بنابراین 

واردات را انتخاب می کنند.«
جوانمردی بــا انتقاد از نبود مشــوق های کافی 
برای تولید ســخت افزار در کشــور بیان کرد در 
حالی  که تیراژ مناسب تولید یکی از پارامترهای 
اصلــی در رقابــت اســت موانــع صادراتــی کار 
را بــرای تولیدکننــدگان ســخت تر کرده اســت 
. او در ادامــه افــزود: »دولــت تاکنــون مزیــت 
ویــژه ای ایجــاد نکــرده اســت کــه شــرکت ها را 
بــه ســرمایه گذاری در ایــن حوزه تشــویق کند. 
این امــر باعث شــده تا بســیاری از شــرکت ها 
به جــای توســعه تولیــد داخلــی، بــه واردات 
سخت افزار روی آورند.« او همچنین تأکید کرد 
که ممنوعیــت واردات برخی کالاهــا به عنوان 
راه حلی ســریع برای حل این مشکل مناسب 
نیســت و ممکــن اســت منجــر بــه تضعیــف 
زیرساخت های فناوری کشور شود. جوانمردی 
ادامــه داد: »ممنــوع کــردن واردات راه حــل 
مناســبی برای رفــع موانــع تولید ســخت افزار 
نیســت، بلکــه نیازمنــد برنامــه ای چندســاله 
هســتیم که با تنظیم تعرفه ها آغاز شــود. اگر 
واردات ممنوع شــود و هیــچ جایگزین داخلی 
برای تأمیــن این کالاها وجود نداشــته باشــد، 

زیرساخت های کشور آسیب می بینند.«

از آن چیزی باشد که در حال حاضر شاهد آن هستیم؛ 
این حوزه نه محدود به یک سری نام؛ بلکه باید با بخش 
واقعی اقتصاد در ارتباط باشــد تا از فناوری های بخش 
اقتصاد دیجیتال برای افزایش بهره وری استفاده شود. 
برای این گسترش  زیرساخت دیجیتال در ایران بسیار 

مهم است.«

 تبدیل زیرســاخت دیجیتال بــه اولویت 
دولت

این رویداد اولین رویداد در حوزه زیرساخت دیجیتال 
است و رضا قربانی معتقد است که نباید توقع بسیار 

بالایی از خروجی آن داشت.
او تشــریح می کند: »تمرکز ما مثل همیشــه و در ادامه 
روال تمــام رویدادهایمان روی عامل انســانی و نوآوری 
اســت. امیــدوارم صــدای بازیگــران اصلی زیرســاخت 

دیجیتال کشور باشیم.«
در این رویداد طیف گسترده و متنوعی از افراد از بخش 
خصوصی و فعالان صنفی گرفته تــا افراد تأثیرگذار در 
دولت حضــور پیــدا می کننــد. او می گوید: »ایــن حوزه 
بیشــتر با وزارت صمت و بانــک در ارتباط اســت. ولی 
مــا تــلاش کردیــم از بخش هــای دیگــر مثــل مرکــز ملی 
فضــای مجــازی، معاونــت علمــی ریاســت جمهوری و 
وزارت ارتباطات به عنــوان مخاطبانمــان در این رویداد 

دعوت کنیم.«
رضا قربانــی یکــی از اهداف تجمیــع این افــراد دور هم 
را ایجــاد اجمــاع در تصمیم ســازان کشــور در رابطــه  با 
اولویت داشــتن زیر ســاخت دیجیتال اعلام کــرد. او با 
اشــاره به خبرهای اخیر درمورد رفــع ممنوعیت آیفون 
بیان می کند: »این اخبار نشــان داد ایــن موضوع برای 
دولــت اولویــت دارد. امــا واقعیــت ایــن اســت کــه زیر 
ســاخت دیجیتال برای تصمیم گیران مملکت اولویت 
نیســت و مــا می خواهیــم زیرســاخت دیجیتــال را بــه 
اولویت تبدیل کنیم. در سال گذشته حدود ۳ میلیارد 
دلار تجهیــزات فنــاوری اطلاعات وارد شــده اســت که 
فقط ۲5۰ میلیــون دلار آن مربــوط به زیرســاخت بوده 
و باقــی بــرای واردات تبلــت، لپ تــاپ و موبایــل بــوده 
اســت. درحالی کــه ایــن محصــولات بــرای فعــال بودن 
نیــاز بــه زیرســاخت دیجیتــال دارنــد و اگــر تجهیزاتی 
مثل ســرور به  موقع وارد نشــوند ما با بحث فرسودگی 
زیرســاخت های اقتصاد دیجیتــال روبــرو خواهیم بود 
که این در بلندمدت باعث می شــود فضای کشور برای 

استفاده از سرویس های فناوری نامساعد شود.«

 تمرکــز بــر ایــران و فعــالان زیرســاخت 
دیجیتال

این رویداد سه محور اصلی دارد: فناوری، مردم و مکان. به 
گفته رضا قربانی این رویداد درمورد فناوری های زیرساخت 
دیجیتال در ایران است و مهم ترین محور بحث ها کسانی 

هستند که در این فضا فعالیت می کنند. 
مدیرعامل راه کار تأکید می کند: »ما تمام مســائلی که 
در ایران است را می بینیم. ما نمی توانیم خارج از فضای 
ایــران تصمیم گیــری کنیــم و صرفــاً از فناوری هــای روز 
دنیا صحبت کنیم؛ چون بعضی از این فناوری ها برای 
ایرانی ها تحریم هستند و آنهایی که تحریم نیستند از 
طرف خود ایران دچار محدودیت دسترسی شده اند. ما 
به طورجدی فکر می کنیم فعالین زیرساخت دیجیتال 
باید صدا داشته باشند؛ ولی متأسفانه در این سال ها 
ایــن صــدا شــنیده نشــده اســت و بیشــتر از اینکــه به 
افــرادی بپردازیم که ســتون های زیرســاخت دیجیتال 
را می ســازند بــه کســانی توجــه کردیــم کــه در لایه های 

سطحی به خدمات مشغول بوده اند.«



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱56
۱۹ آبـــــــــــــــــــــــــان۱۴۰۳
ســــــــــــــــــــــــال چهارم

KARANG

1۰

زيرساخت ديجيتال
DIGITAL

INFRASTRUCTURE

INTERVIEWگفت وگو

مدیرعامل پرسو الکترونیک 
رادمهر مطرح کرد

عدم تعریف نقش 
دانشگاه ها در حوزه 

سخت افزار
برنامــه توســعه ســخت افزار بایــد در لایــه 
تشکل های صنفی تدوین شود و در یک کنگره 
بین المللی رونمایی شــود بــا این حــال تاکنون 
برنامــه ای در ایــن راســتا تدوین نشــده اســت. 
شــراره پزشــکی وحدتــی، مدیرعامــل »پرســو 
الکترونیک رادمهر« ضمن بیــان این موضوع 
و با اشــاره به اینکه توســعه ســخت افزار بدون 
تعامل همگــن و همســویی بــا برنامه توســعه 
نرم افــزار اثربخشــی نــدارد، عنــوان کــرد: »این 
امر مصداق بــارز اصطلاح »هرکس ســاز خود 
را می زند« است. با این حال در این بخش نیز 
اقدامات زیادی صورت نگرفته است.« وحدتی 
بر این باور است که دانشــگاه ها به عنوان رکن 
علمی نقش مهمی در جامعه ایفا می  کنند با 
این حال نقش آنها در توســعه سخت افزار به 
درســتی تعریف نشــده اســت. او خاطرنشان 
کرد: »جایگاه حلقه گمشده ارتباط با معاونت 
پژوهشی و ارتباط با صنایع دانشگاه ها را کدام 

شخص یا تشکل برعهده دارد؟«

اهمیــت بومی ســازی لبــه 
دانش

مدیرعامل پرســو الکترونیــک رادمهر بــا بیان 
این کــه گام  برداشــتن روی لبه فنــاوری صرفاً با 
بومی سازی لبه دانش ممکن است، اظهار کرد: 
»انتخاب نهــادی بــرای اجــرای ایــن مأموریت 
براســاس چــه معیارهایــی انجــام می شــود؟« 
وحدتی یکی از چالش های حوزه ســخت افزار 
را بدین شــکل تشــریح کرد: »بخش کهنسال 
در هــرم جمعیتی تــا ســال ۱۴۱۰ بــه ۴۰ درصد 
می رسد، استفاده از زیرساخت ها برای این قشر 
چگونه مهیا خواهد شد؟ در حال حاضر اغلب 
افراد برای استفاده از خدمات دولت الکترونیک 

مجبور هستند به کافی نت مراجعه کنند.«

I N T E R V I E W
یکــی از بخش هــای مهــم اقتصــاد 
دیجیتال ایــران که در ســال های 
گذشــته تحــت  تأثیــر جــدی 
شــرایط تحریم  قرار گرفته، 
و  ســخت افزار  بخــش 
زیرســاخت های دیجیتــال 
بــوده اســت بــه نحــوی کــه 
اغلــب فعــالان ایــن حــوزه یکــی از 

چالش های جدی در این زمینــه را فارغ از 
عدم توسعه این زیرساخت ها، فرسودگی 
و عــدم به روزرســانی تجهیــزات موجــود 

عنوان می کنند.
در ادامــه ســری گفت وگوهــای کارنــگ با 
فعالان حوزه سخت افزار که به مناسبت 
برگــزاری رویــداد زیرســاخت دیجیتــال 
ایــران کــه ۲۱ آبان ماه برگــزار خواهد شــد، 
داشــته ایم، این بــار بــه ســراغ مازیــار 
نوربخــش، رئيــس هیئت مدیــره هوگــر 

و رئیــس کمیســیون تحــول، نــوآوری و بهــره وری اتاق 
بازرگانی تهــران رفته ایم تا مهم تریــن چالش های این 

حوزه را از منظر او بررسی کنیم.

مازیار نوربخش یکی از چالش های حوزه سخت افزار 
و زیرساخت دیجیتال را توجه به اهمیت جایگاه این 
حوزه و تأثیر آن روی اقتصاد دیجیتال از سوی حاکمیت 
عنــوان می کنــد و می گویــد: »بایــد ایــن موضــوع کــه 
تمامیت حوزه اقتصاد دیجیتال به بخش زیرساخت 
وابســته اســت، از ســوی دولــت درک شــود. در حــال 
حاضر اما با سیاســت هایی که دولت در زمینه تأمین 
و تخصیص ارز در پیش گرفته، واردات کالاهای مورد 
نیاز در حوزه زیرساخت دیجیتال تبدیل 

به روندی بسیار زمان بر شده است.« 
او یکــی از مشــکلات اساســی حــوزه 
زیرســاخت در ایــران را عــدم توســعه و 
به روزرســانی به موقع تجهیزات می داند. 
نوربخــش در این بــاره توضیــح می دهــد: 
»در برخــی از موارد ما با ســخت افزار های 
فرســوده مواجه ایــم و در مــواردی نیــز بــه 
توسعه نیاز داریم؛ دولت کار تأمین ارز را به 
موقع انجام نمی دهد و این موضوع باعث 
شده بازار با نوعی خلاً روبرو شود؛ به شکلی که در هر 
دو بخش توســعه و نگه داری زیرســاخت های موجود 

دچار مشکل شده  ایم.«

دولت عامل تأخیر 
پیمانکاران است اما 
آنها را جریمه می کند

گفت وگو با مازیار نوربخش، رئیس هیئت مدیره هوگر 
و رئیس کمیسیون تحول، نوآوری و بهره وری اتاق 

بازرگانی تهران

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com
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او در بخش های دیگری از صبحت های خود به موضوع 
تست  کالاها به لحاظ امنیتی اشاره و تأکید می کند که 
این فرایندها نباید به گونه ای باشند که کسب وکارها را 

با چالش مواجه کنند.

 رونــد طولانــی ثبــت 
سفارش و تخصیص ارز

به گفته نوربخش، در حوزه ثبت 
سفارش و تخصیص ارز شرایط 
همچنان تغییری نکرده است و 
حتی می توان گفت بدتر شــده 
اســت. او در این بــاره توضیــح 
می دهــد:  »همچنــان ســقفی 
وجــود دارد کــه اعــلام کرده انــد 
هــر ســال بــرای تولیدکننــدگان 
افزایــش و بــرای واردکننــدگان 
کاهش می یابد اما فارغ از بحث 
تولیدکننده یا واردکننده بودن، 
ثبت ســفارش و تخصیــص ارز 

در پروسه ای طولانی قرار می گیرد به شکلی که عرضه 
به موقع اتفاق نمی افتد.«

 چالش پیمانکاران دستگاه های دولتی
چالش دیگری که مازیار نوربخش در این گفت وگو به 
آن اشــاره می کند قراردادهایی است که یک پیمانکار 
بخش خصوصی با دستگاه های دولتی دارد و هنگام 
انجام آن به دلیل تغییر قوانین یا طولانی شــدن روند 
ثبــت ســفارش و... کــه در واقع عامــل آن خــود دولت 
است، با تأخیر مواجه می شود. به گفته او، این مسئله 
سبب می شود پیمانکار از آنجایی که مسیر جایگزینی 
برای وارد کردن کالاهای خود ندارد، نتواند به تعهدات 
خود در قــرارداد عمل کند و متحمل جریمه   شــود.  او 
توضیح می دهــد: »پیمانکار چــاره ای نــدارد جز آنکه 
از مســیر بانک مرکــزی و بانک هــای عامل ارز خــود را 
تأمین و کالای مربوطــه را وارد کنــد. این تأخیر مطابق 
قرارداد باعث جریمه شدن پیمانکار می شود. توجیه 
دســتگاه های دولتــی این اســت که ســازمان بازرســی 
اســت که از دســتگاه ها می خواهد چنین تأخیرهایی 

را جریمه کنند.«

 تصمیم ها باید عملی باشند
رئیــس کمیســیون تحــول، نــوآوری و بهــره وری اتــاق 
تهران در بخش دیگری از صحبت های خود به برخی 
تصمیم ها از سوی نهادهای دولتی اشاره می کند که در 
عمل امکان اجرایی شدن آنها وجود ندارد. به گفته او، 
پدافند غیرعامل چند ســال پیش مصوبه ای داشت 
که براســاس آن نباید تجهیزات آمریکایی وارد کشور 

می شد اما در عمل رعایت این مصوبه ممکن نبود. 
او در تکمیــل صحبت هــای خــود می افزایــد: »وقتــی 
موضوعی مطرح می شود که پیش از آن مطالعه کافی 
روی آن انجــام نشــده، اجــرای آن بــا مشــکل مواجــه 
می شــود. در مــورد ایــن مصوبــه نیز بــه ایــن دلیل که 
جایگزین داخلــی برای مــوارد مذکور وجود نداشــت، 

اجرایی کردنش امکان پذیر نبود.«

 چالش های تولیدات داخلی
رئیــس  هیئت مدیره هوگــر همچنیــن بیــان می کند:  
»موضوع دیگری که باید به آن توجه کرد این است که 
برخی تولیدکنندگان ادعا می کنند توان ساخت فلان 
کالا با فلان مشخصات را دارند؛ برای مثال چند سال 
پیــش در مورد ســوئيچ های شــبکه خیلــی این چنین 

ادعاهایی را می شنیدیم اما در واقع توان تولید این کالا 
به اندازه نیاز کشور وجود نداشت. در مرحله دوم حتی 
اگر توان تولید در این اندازه هم وجود داشته باشد، آن 
امکانات و فیچرها و یکپارچگی که باید براساس شبکه 
موجود مشــتری ارائه شــود را نمی توانیم بــا تولیدات 
داخلــی فراهــم کنیــم. بنابراین 
این مورد هــم خیلی قابل انجام 

نیست.« 
او اضافــه می کنــد: »در حــال 
حاضــر در آغــاز رونــد ثبــت 
سفاش اگر کالایی تولید داخل 
داشته باشــد، شما امکان ثبت 
ســفارش نخواهید داشت مگر 
اینکــه فراینــد خاصی از ســوی 

مصرف کننده طی شود.«
به گفته نوربخش، از سوی دیگر 
برخــی از دســتگاه های دولتــی 
کــه بیشــتر در صنایــع نظامــی 
و حســاس فعالیــت می کننــد، 
بیشتر از تولیدات داخلی استفاده می کنند که در این 
زمینه هم شاید آن جنبه امنیتی مدنظر رعایت شود 
اما جنبه دیگر این است که در این حالت با استفاده از 
محصولات داخلی در واقع خودمان را از برخی امکانات 
و فیچرها محــروم می کنیم؛ زیــرا تولیــدات داخلی به 

اندازه تولیدات خارجی به روز نیستند. 

 هوش مصنوعی و زیرساخت دیجیتال
هوش مصنوعی به ویژه در یکی دو سال اخیر تبدیل به 
مهم ترین روند فناوری در جهان شده است و عده ای 
باور دارند هوش مصنوعی آینده جهان را با تحولاتی 
همراه خواهــد کرد که پیــش از این قابل تصــور نبوده 
است. یکی از مهم ترین بخش های هوش مصنوعی 
زیرســاخت های مورد نیاز برای آن اســت کــه در حال 
حاضــر تولیــد آن در انحصــار چنــد شــرکت خارجی 
اســت.  مازیــار نوربخــش بــا اشــاره بــه اینکــه هــوش 
مصنوعی را می توان در دو لایه سخت افزار و نرم افزار 
مورد بررســی قرار داد، بیان می کند:  »در حال حاضر 
آنچه که بیشتر مطرح می شود همان لایه سخت افزار 
اســت. اما در حــال حاضر تقریبــاً می تــوان گفت که 
غیرممکــن اســت در کشــور تولیــدی در ایــن زمینــه 
داشته باشــیم. دلیل آن هم این است که این فناوری 
بســیار جدید و در اختیــار شــرکت های به خصوصی 
اســت که ســال ها روی این موضــوع کار کرده انــد. در 
حال حاضر در زمینه تأمین این ســخت افزار نه تنها 
کشــور ما بلکه کشــورهای منطقه به شــکلی تحریم 
هســتند. دلیل این موضوع نیز کمبودی است که در 
این زمینــه وجود دارد و کشــورهای پیشــرفته ترجیح 
می دهند بــا اولویت نیازهــای بازارهای خــود را در این 
زمینــه تأمین کننــد.« او ادامــه می دهد:  »امــا در لایه 
نرم افزار و سرویس، فعالیت هایی در ایران آغاز  شده 
و می تــوان گفت نیروهــای متخصص و نخبــه در این 
زمینه زیاد داریــم و می توانیــم کارهای خوبــی در این 
حوزه انجام دهیم.« نوربخش در ادامه صحبت های 
خود خاطرنشــان می کند : »مشــخص نیست که در 
حال حاضر چرا این قدر سازمان، انجمن و ... در حوزه 
هوش مصنوعی راه اندازی شده است و مأموریت آنها 
چیست؟ در کشــور ما معمولاً اول ســازمان تشکیل 
می دهیــم و بــرای آن ســاختمان می خریــم و بعــد به 
این فکر می کنیم که باید با آن چــه کار کنیم. در حال 
حاضر موضوعاتی که برای آن ســازمان شــکل گرفته 

اولویت زیادی ندارند.«

یکی از مهم ترین 
بخش های 

هوش مصنوعی 
زیرساخت های مورد 
نیاز برای آن است که 

در حال حاضر تولید آن 
در انحصار چند شرکت 

خارجی است
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بانی مد اولین فروشگاه 
فیزیکی خود را ۱۵ آبان ماه 

افتتاح کرد

استفاده از فناوری 
در فروشگاه حضوری 

بانی مد
۱5 آبان ماه، بانی مد اولین فروشگاه فیزیکی 
خود را افتتاح کرد. در افتتاحیه این فروشگاه 
عبدالله طاهری، مدیرعامل بانی مد و مجید 
مظاهــری، قائم مقــام مدیرعامــل بانی مــد 

حضور داشتند.
یافــت  ایــن فروشــگاه فیزیکــی محــل در
خرید هــای حضــوری اســت. افــراد پــس 
انتخاب گزینه دریافت حضــوری در هنگام 
خریــد آنلایــن تــا هفــت روز فرصــت دارنــد 
تا بــه این شــعبه مراجعــه کنند. این شــعبه 
حضوری این امکان را فراهم می کند تا افراد 
امــکان دو بــار تعویــض و یک بــار مرجوعــی 

داشته باشند.
علاوه بر تحویل حضوری این شــعبه امکان 
خریــد لــوازم آرایشــی و بهداشــتی را بــرای 
مراجعه کننــدگان فراهــم می کنــد. مجیــد 
مظاهری دلیــل اصلــی افتتاح این شــعبه را 
افزایــش درگیــر شــدن مخاطــب و کیفیــت 
ســرویس دهی بــه مشــتریان آنلایــن اعــلام 

کرد.
نکته قابل توجه در این افتتاحیه رونمایی از 
هوش مصنوعی بانی مد اســت. با استفاده 
از ایــن هــوش مصنوعــی کاربــران می توانند 
رنگ محصولات آرایشی را روی چهره خود 

امتحان کنند. 
به گفته محســن کاشــینی، مدیر محصول 
بانی مــد، بازخــورد کاربــران بــه ایــن هــوش 
مصنوعــی رضایت بخــش بــوده اســت و 
میزان کلیک بــر روی گزینه اســتفاده از این 
هــوش مصنوعــی کنجــکاوی مخاطبــان را 
نشــان می دهد.  او بیــان می کند: »مــا برای 
پیروی از روند دنیا و تبی کــه پیرامون هوش 
مصنوعی بود، خواســتیم این تجربه را وارد 
تجربه مشــتریان خود کنیم که تا امروز هم 
رضایت بخــش بــوده اســت. در قــدم بعدی 
امتحان عینک و کرم پودر را وارد این تجربه 
می کنیــم.« او در پاســخ بــه چالش هایی که 
روبــروی توســعه هــوش مصنوعــی بانی مــد 
قرار دارد، توضیح داد: »این حوزه که ما وارد 
شــدیم راحت تریــن و کم چالش تریــن حوزه 
هوش مصنوعی اســت. بــرای ورود بــه باقی 
حوزه های هوش مصنوعی ما کمبود شدید 
زیرســاخت داریــم. البتــه ورود مــا بــه ایــن 
حوزه ها بستگی به بازخورد مخاطب دارد.«



ســهیل مظلــوم واجــاری، دبیــر اســبق ســازمان نصــر 
کشــور، انحصارگرایــی در حــوزه زیرســاخت های اصلــی 
را از اصلی تریــن موانــع توســعه آن معرفی کرد. بــه گفته 
او زیرســاخت دیجیتــال دارای دو لایــه ســخت افزاری 
و غیــر ســخت افزاری اســت کــه اینترنــت از مهم تریــن 

زیرساخت های غیر سخت افزاری محسوب می شود.
به عقیده او اینترنت از جمله زیرســاخت هایی اســت که 
از اولویــت بالاتــری نســبت بــه تجهیــزات ســخت افزاری 
در حــوزه زیرســاخت دیجیتــال کشــور برخــوردار اســت. 
او همچنیــن عنــوان می کنــد کــه فیلترینگ تنهــا مقصر 
اختلال در اینترنت نیست بلکه تک عرضه بودن اینترنت 
در کشــور باعث می شــود، کیفیت آن کاهش پیدا کرده و 
همچنین شرکت ارتباطات زیرساخت نتواند به تعهدات 

خود عمل کند.

 اینترنت زیرساخت مهم تری است
ســهیل مظلوم در ابتــدای گفت وگــو توضیــح می دهد که 
مســائلی ماننــد پهنــای بانــد و عرضــه اینترنــت در حوزه 
زیرســاخت از اولویــت بالاتــری برخــوردار هســتند. او در 

این باره می گوید: »اگر زیرســاخت را ســرور و دیتاسنتر و 
ســوئیچ در نظر بگیریم تنها به تجهیزات توجه کرده ایم. 
در حالی که زیرســاخت شــامل فیبر نوری، سیستم دیتا 
و مســائل مشــابه نیز می شــود که در بحث زیرساخت از 
اولویت بالاتــری برخوردار هســتند. از این رو زیرســاخت 
را نباید تنهــا در تجهیزات ســخت افزاری دیــد بلکه فیبر 
نوری و مواردی از این دست گلوگاه زیرساخت هستند.«

او دربــاره مهم تریــن دلایــل اختــلال در اینترنــت توضیح 
می دهــد: »یکــی از دلایــل اختــلالات اینترنــت و کمبــود 
سرعت و کیفیت آن، تک عرضه بودن و انحصار در ارائه 
اینترنــت اســت. تنها شــرکتی کــه در ایــن حــوزه فعالیت 
می کنــد شــرکت ارتباطــات زیرســاخت اســت و رقابتــی 
وجــود نــدارد؛ در نتیجــه ممکــن اســت سورســینگ کــم 
باشــد و همچنین این شــرکت نتواند به تعهدات خود به 
ارائه دهندگان عمل نکند؛ اما اکنون تمامی این مشکلات 
را از دیــد فیلترینــگ می بینیــم ایــن در حالــی کــه همــه 
کمبودهــا بــه دلیــل فیلترینــگ نیســت بلکــه ریشــه در 
انحصــاری دارد که شــرکت ارتباطات زیرســاخت بر ارائه 
اینترنــت دارد. اگــر انحصار در ایــن حوزه بر طرف شــود و 

فضای تأمیــن پهنای بانــد و پهنای بانــد بین المللی دیگر 
دچار انحصار نباشد و رقابت شــکل بگیرد، کیفیت ارائه 
ســرویس و ســرعت و حتی قیمت ها می تواننــد متفاوت 
شوند و بهبود پیدا کنند. با این نگاه مسائلی مانند پهنای 

باند زیرساخت هایی مهم تر هستند.«
مظلوم تصریح می کند: »به نظر من در لایه زیرساخت به 
معنای فیبر انحصار وجود دارد با این که در دولت قبل هم 
تلاش هایی شد که فیبر از انحصار خارج شود و FCPها نیز 
بتوانند وارد این حوزه شوند اما در ساختار زیرساخت کشور 
باز هم انحصــار وجــود دارد. همچنیــن در مبحــث تأمین 
پهنای باند باز هم انحصار وجــود دارد و رقابتی نمی بینیم 
و این حــوزه نیــز در انحصار شــرکت ارتباطات زیرســاخت 
است؛ این انحصارات باید شکسته شود تا کیفیت، قیمت 
و سرعت قابل رقابت شــود و در نتیجه شاهد بهبود در هر 
سه مورد باشــیم زیرا بخش بزرگی از مشــکلاتی که با آنها 

روبرو هستیم ناشی از انحصار است.«

 تحریم و زیرساخت دیجیتال
تحریــم یکــی از مشــکلاتی اســت کــه بــه عقیــده مظلوم، 

دبیر اسبق سازمان نصر کشور تحریم، انحصارگرایی و کمبود منابع مالی را از مهم ترین 
چالش های زیرساخت در کشور دانست

I N T E R V I E W

 انحصاری بودن اینترنت
در ایران عامل کاهش کیفیت است



مشــکلات کوچــک و بــزرگ زیرســاخت کشــور از 
آن ناشــی شــده اســت. او دربــاره تحریــم در حــوزه 
سخت افزار زیرساخت دیجیتال توضیح می دهد: 
»اگر بخواهیم از دید ســخت افزاری نیز به مســئله 
زیرساخت نگاه کنیم مسائلی مانند تحریم، کمبود 
منابع مالی، تخصیــص اعتبار ســهمیه بندی برای 
مدیریت تقاضای شــرکت ها و مشــکلات واردات و 
گرانی نرخ ارز که همگی ناشــی از تحریم ها هستند 
همگــی باعــث می شــوند صنعــت ســخت افزار 
زیرســاختی بــا توســعه کمتــری مواجــه باشــد زیرا 
تجهیزاتی که باید روی سرویس ها بالا بیایند دچار 

مشکل خواهند شد.«
او ادامــه می دهد: »در ســطح داخلی بایــد انحصار 
در زیرســاخت های اصلــی برداشــته شــود و فضا با 
ارائه دهنــدگان داخلــی در زمینــه مســائلی ماننــد 

پهنای باند رقابتی شود.
همچنیــن در زمینــه تجهیــزات ســخت افزاری 
زیرســاخت دیجیتال مســئله تحریم بایــد از میان 

برداشته شود.«
او بیــان می کنــد:  »بــا شــرایط فعلــی در هنگامی که 
با کمبــود منابع بــه دلیــل تحریم ها روبرو هســتیم 
اقدامــات در رونــد موجــود ادامه پیــدا خواهــد کرد 
و سیســتم های قدیمــی بارهــا مــورد اســتفاده قــرار 
می گیرند به روزرســانی نمی شوند؛ به عبارتی تلاش 
می شود تا تقاضای کل کم شود زیرا در فضای تحریم 
اصلاً چــاره ای جــز این وجــود نــدارد. اگــر بخواهیم 
منابع بیشــتری بــرای زیرســاخت طلب کنیــم باید 
از منابــع صنعــت دیگــری کــم شــود تا بــه صنعت 

زیرساخت منابع بیشتری اختصاص پیدا کند.«
مظلــوم در تشــریح آینــده بــا وجــود تحریــم عنوان 
می کنــد: »مادامی کــه در فضــای تحریم هســتیم، 
اوضاع به همیــن صورت خواهد بود. ممکن اســت 
خدمــات بســیار کوچکــی هم انجــام شــود امــا اگر 
بخواهیم منابع بیشتری دریافت کنیم باید از منابع 
کالاهای دیگر مثل دارو و کالاهای اساسی کم شود. 
اگر می خواهیم زیرساخت در کشور توسعه پیدا کند 
در جایی که می توانیم باید خود تحریمی ها را برطرف 
کنیم و انحصار در زیرساخت و پهنای باند را از بین 
ببریم. همچنیــن نقــش وزارت ارتباطات و شــرکت 
ارتباطات زیرســاخت را در حــوزه اجرایی به حداقل 
برسانیم. دوم اینکه مسئله تحریم ها باید حل شد 

تا بتوانیم در حوزه تجهیزات نیز پیشرفت کنیم.«

 ناترازی در اقتصاد دیجیتال
مظلوم در آخر توضیح می دهد که میزان پس انداز ملی 
از هزینه نگهداشت کشور کمتر است. او در توضیح 
این شرایط می گوید: »اقتصاد دیجیتال ما از اقتصاد 
کلان تافته جدابافته نیســت. همان طور که در انرژی 
دچار ناترازی هســتیم در اقتصاد دیجیتال نیز دچار 
ناترازی هستیم. به عبارتی اکنون در شرایطی هستیم 
که در تمام حوزه ها دچار ناترازی هســتیم. اگر اکنون 
هم مشکلی وجود نداشته باشد در آینده مشکلات 
به وجود خواهند آمد و مشکلات موجود هم تشدید 
می شــود؛ چرا که در شــرایط موجود میــزان پس انداز 
ملــی از هزینه هــای نگهــداری کشــور کمتــر اســت و 
روزبه روز دچار استهلاک بیشتری خواهیم شد. تمام 
این مشکلات در حوزه فناوری اطلاعات هم وجود دارد 
و به عقیده من آن روز دور نیست که برای مثال شبکه 
بانکی ما قطع شود کما این که در بسیاری از ادارات با 

قطعی سیستم ها روبرو هستیم.«
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یادداشت هومن پشنگیان، مدیرعامل هلدینگ دکا و فعال 
صنعت لجستیک در خصوص چالش بازارگاه های لجستیک 

لزوم شفاف   سازی سیاست دولت در موضوع 
بازارگاه   ها

ANALYSISتحلیل

در شــرایطی کــه همــه صنایــع و تخصص   هــا 
بــه ســمت عبــور از مســیرهای ســنتی و 
بهره   منــدی از هــوش مصنوعــی، فنــاوری و 
تجارت الکترونیک حرکت می   کنند، صنعت 
لجســتیک و حمل ونقل نیــز ناگزیــر از اتخاذ 
چنین رویکردهایی است. بازارگاه الکترونیکی 
حمل و نقل یک پایانه آنلاین است که صاحبان 
بار را به رانندگان و کامیون   داران و شــرکت   های 
حمل ونقل متصــل می   کند. فلســفه وجودی 
بازارگاه   ها معرفی نزدیک   ترین ناوگان به محل 
بار است؛ اما برخی چالش   های ناشی از برخی 
شــرکت   های فنــاوری بــدون آشــنایی بــا حوزه 
حمل ونقــل و قوانیــن و مقــررات ایــن بخــش 
وجود دارد که صرفاً با داشتن یک پلتفرم و یک 
مجوز بازارگاه وارد این حوزه شده و بدون آنکه 
تخصص یا دانش حمل و نقلی داشته باشند 

در این زمینه فعالیت می   کنند.
ایــن مســئله ازآنجــا نشــئت می   گیــرد کــه 
شرکت   های بزرگ   مقیاس برای دریافت مجوز 
ملزم به داشتن یک پلتفرم بازارگاه هستند یا 
اینکه باید درصدی از ســهم بازارگاه را داشــته 
باشــند. ازاین رو گاه بــه شــرکت   هایی مراجعه 
می   کنند که فناوری محور بوده و صرفاً نرم   افزار 

را طراحی کرده   اند.
لازم است سازمان حمل ونقل از تعدد اعطای 
مجوز بازارگاه   ها خودداری کند، چراکه این تعدد 
هم امکان کنترل و نظارت را سخت   تر می   کند و 
هم سردرگمی رانندگان در پلتفرم   های متعدد 
را به دنبال دارد. متأســفانه برخی بازارگاه   های 
فعال موجود نیز جامع نیستند و این موضوع 
راننده   ای را که روزانه به دنبال بار در پلتفرم   های 
مختلف است با چالش مواجه می   کند. نبود 
یــک نرم   افــزار جامع، ضعــف بزرگ ایــن حوزه 
اســت. الگوی وزارت راه در این زمینه می   تواند 
وزارت ارتباطات باشــد که با داشــتن ســازمان 
تنظیم مقررات، بــر نحوه فعالیــت اپراتورهای 
پســتی بــر مبنــای گریدبنــدی ایــن اپراتورهــا 
نظــارت دارد و هرگونه تخلف و عــدم همکاری 
باعــث ابطــال پروانــه اپراتــور می   شــود. وزارت 
راه هم بایــد با تشــکیل کمیته   هایــی فعالیت 
بازارگاه   ها را رصــد و نظارت کند. شــرکت   های 
بزرگ   مقیاس به دلیل دارا بودن ماشین   های 
ملکــی متعــدد در بازگشــت از اســتان   های 
مختلــف نیازمنــد ایــن هســتند کــه بــرای 
ناوگان خود بــار تهیــه کننــد، بنابراین یکی 
از الزاماتی که بازارگاه   ها باید داشته باشند 
ایــن اســت کــه پلتفــرم بــازارگاه در اختیــار 

شــرکت بزرگ   مقیــاس قــرار گیــرد و از در 
اختیــار گذاشــتن بــازارگاه به شــرکت   هایی 
که صرفاً در حوزه فناوری فعالیت داشــته و 
از فضای صنعت حمل ونقل دور هســتند، 
جلوگیــری شــود. نکتــه دیگر این اســت که 
مدیرعامل هر بازارگاه باید آشنایی و اشراف 
کاملی به شــرایط احــراز، قوانیــن و مقررات 
ســازمان راه داشــته و در چارچــوب    الزامات 
حمل ونقلــی ایــن ســازمان فعالیــت کنــد. 
چنانچه بازارگاه   ها زیرمجموعه شرکت   های 
حمل ونقــل بزرگ   مقیــاس ایجادشــده و 
بــازارگاه به   صــورت تخصصــی بــه رانندگان 
و صاحبــان بار ســرویس دهــد، بــازارگاه در 
مســیر اصلی خــود خواهــد بود. بــه همین 
دلیل یکــی دیگــر از الزاماتی که لازم اســت 
بــرای فعالیــت در ایــن حــوزه در نظــر گرفته 
شود، دانش   بنیان بودن این نرم   افزارهاست. 
وزارت راه بایــد بــرای مجموعه   هایــی که این 
ویژگی   هــا را دارنــد تفــاوت قائــل شــده و 
زمینه توســعه فعالیت آنها را فراهم سازد. 
پیشنهاد می   شــود وزارت راه بازارگاه   ها را بر 
مبنای استانداردهای مشخص درجه   بندی 
و رتبه   بنــدی کنــد. دسترســی وزارت راه 
به عنــوان API بــه بازارگاه   هــا نیــز می   توانــد 
بر اســاس همیــن رتبه   بنــدی انجام شــود و 
وزارت راه نســبت بــه امتیاز بالایــی که یک 
بازارگاه دارد، می   تواند سطوح دسترسی آن 
مجموعه را افزایــش دهد یا امکان توســعه 

فعالیت   های این مجموعه را فراهم کند. 

 

فعال موجود نیز جامع نیستند و این موضوع 
راننده   ای را که روزانه به دنبال بار در پلتفرم   های 
مختلف است با چالش مواجه می   کند. نبود 
یــک نرم   افــزار جامع، ضعــف بزرگ ایــن حوزه 
اســت. الگوی وزارت راه در این زمینه می   تواند 
وزارت ارتباطات باشــد که با داشــتن ســازمان 
تنظیم مقررات، بــر نحوه فعالیــت اپراتورهای 
پســتی بــر مبنــای گریدبنــدی ایــن اپراتورهــا 
نظــارت دارد و هرگونه تخلف و عــدم همکاری 
باعــث ابطــال پروانــه اپراتــور می   شــود. وزارت 
راه هم بایــد با تشــکیل کمیته   هایــی فعالیت 
شــرکت   های 
بزرگ   مقیاس به دلیل دارا بودن ماشین   های 
ملکــی متعــدد در بازگشــت از اســتان   های 
مختلــف نیازمنــد ایــن هســتند کــه بــرای 
ناوگان خود بــار تهیــه کننــد، بنابراین یکی 
از الزاماتی که بازارگاه   ها باید داشته باشند 
ایــن اســت کــه پلتفــرم بــازارگاه در اختیــار 
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شرکت های فناوری 
آمریکا: ترامپ پیروزی 

قاطعانه ات مبارک
بنیان گذاران و مدیران شرکت های بزرگ فناوری 

آمریکا پس از پیروزی ترامپ در انتخابات چه گفتند؟

بــا پیــروزی ترامــپ در انتخابــات 
ریاســت جمهوری آمریکا، رؤسا 
و بنیان گــذاران بزرگ تریــن 
شــرکت های فنــاوری جهان 
برای تبریک انتخــاب او برای 
دومین بار صف کشیده اند. از 
مارک زاکربــرگ که چالش های 
زیــادی بــا ترامپ داشــته تــا تیم 
کوک که با خوشحالی از این پیروزی نوشته 

است.
ترامــپ در حالــی ایــن انتخابــات را پیــروز شــد کــه 
چشــم اندازی جدیــد پیــش روی فنــاوری جهــان قرار 
گرفته است. با ظهور هوش مصنوعی مولد، بسیاری 
از مناسبات فناوری در جهان به هم ریخته است و این 
انتخابات برای شرکت های بزرگ فناوری چیزی بیش 

از انتخاب رئیس جمهور کشور آمریکا بود.
علاوه بر هوش مصنوعی و رشــد شــرکت های تراشــه 
و قانــون حمایــت از شــرکت های آمریکایــی در برابــر 
شرکت های چینی، بســیاری از آنها مثل اپل و گوگل 
درگیــر شــکایت های انحصــاری در آمریــکا و اروپــا 
هســتند. انتخاب ترامپ با روحیه اقتصــادی خاص 
خودش می تواند برای این شرکت ها خبر خوبی باشد.

در چند ســال اخیــر بیگ تک ها رابطــه ای پر از فــراز و 
فرود با دولت آمریکا و دولت های اروپایی داشــته اند. 
اما ترامپ بیش از تمام دولتمردان فعلی و سابق با این 
شــرکت ها دچار چالش شده اســت. بعد از شورش 6 
ژانویه ۲۰۲۱، حســاب کاربری ترامپ در متــا، توییتر و 
یوتیوب بسته شد؛ هرچند حســاب های ترامپ بعد 
از مدتی بازگشــت امــا او از صاحبان فنــاوری کینه به 
دل گرفت؛ مخصوصاً  از زاکربرگ، اولین کســی که به 

ترامپ تبریک گفت.
 

 زاکربرگ اولین نفری که تبریک گفت
زاکربرگ و همســرش ســال ۲۰۲۰ چهارصد و بیست 
میلیون دلار بــرای بهبــود زیرســاخت های انتخاباتی 
اهــدا کردند. اقدامــی که از نظــر ترامــپ و متحدانش 
توطئه ای پنهانی برای تضعیف انتخاب مجدد او بود. 
این تصور به حدی حاد شــد که ترامپ در کتاب خود 
زاکربرگ را به توطئه علیه رئیس جمهــور متهم کرد و 
هشدار داد: »ما از نزدیک او را زیر نظر داریم و اگر این 
بار کاری غیرقانونی انجام دهد، بقیه عمرش را در زندان 

سپری خواهد کرد.« 
در ادامه زاکربرگ با بستن حساب فیس بوک ترامپ 
در 6 ژانویه ۲۰۲۱ به دشــمن شماره یک ترامپ تبدیل 
شــد. اما او اخیــراً اعلام کــرد کــه زاکربرگ بــا او تماس 

گرفته و رابطه شــان بهتر شــده اســت. زاکربرگ نیز به 
طور واضحی تلاش کرده است از سیاست دور باشد.

هرچنــد زاکربــرگ در دوران پیش از انتخابــات به طور 
کامل از ترامــپ حمایت نکــرد، اما در مصاحبــه ای با 
بلومبرگ گفت: »ترامــپ با بالا بردن مشــتش به هوا 
در واکنش به سوءقصد به جانش، خیلی گردن کلفت 
به نظر آمد. به عنوان یک آمریکایی ســخت است که 
احساساتی نشــویم. من فکر می کنم به همین دلیل 

است که بسیاری آن مرد را دوست دارند.« 
زاکربرگ تبریک خود را به ترامپ در شبکه اجتماعی 
ترید منتشر کرد و گفت که مشتاق همکاری با دولت 

ترامپ است.
 

 بزوس هم عقب نشینی کرد
بزوس هم رابطه دشواری با ترامپ داشت. بنیان گذار 
آمــازون و بلواوریجیــن، صاحب واشنگتن پســت هم 
هست؛ رسانه ای که ترامپ آن را به تعصب علیه خود 

متهم کرده است.
در این انتخابات واشنگتن پست در حال آماده شدن 
برای حمایــت از کامالا هریــس رقیب ترامپ بــود، اما 
بزوس این روزنامه را مجبور کرد برنامه های خود را لغو 
کند. طبــق گزارش هــا، در نتیجه این اقدام واشــنگتن 
پست بیش از دویست هزار مشترک از دست داد. با 
این  حال بزوس در مقاله ای اعلام کرد که این تصمیم 
تصمیمــی اصولی اســت؛ زیــرا حمایت از یــک نامزد 
باعث ایجاد تصویــر جانبدارانــه از روزنامه می شــود. 
در نهایت بزوس پیروزی ترامپ را با لحنی ستایشگر 

تبریک گفت.
 

 عصر طلایی آمریکا با گوگل
نفر بعدی فهرست سوندار پیچای، مدیرعامل گوگل 
است. ترامپ ســال های اخیر معتقد بود که گوگل در 
نتایج جستجو اغلب مقالات منفی درباره او نمایش 
می دهد. او به تازگی در صحبتی با ســردبیر بلومبرگ 
گفته اســت کــه او بــا »رئیــس گــوگل« تمــاس گرفته 
اســت تا در این باره بــا او صحبت کنــد. در ادامه تمام 
ایــن اتفاقات ســوندار پیچــای نیز با اشــاره بــه »عصر 
طلایی نــوآوری آمریکا« پیروزی »قاطعانــه« ترامپ را 

تبریک گفت.
 

 برنده شــماره یک فناوری آمریکا؛ ایلان 
ماسک

ایــلان ماســک طرفــدار و حامــی شــماره یــک ترامــپ 
در ایــن انتخابات بــود. ماســک حتی اگر شــماره یک 
فناوری آمریکا نبوده باشــد، اما می توان از او به عنوان 

POINT OF VIEWدیدگاه

رید هافمن، هم بنیان گذار 
لینکدین

برای ساختن آینده ای 
بهتر متحد شویم

 ما اکنون یــک رئیس جمهور منتخــب داریم: 
دونالــد ترامپ. واضح اســت که او در کشــوری 
دوباره به ریاست جمهوری دست یافته است 
کــه در آن از حقــوق نســبتاً نامحــدودی بــرای 
رأی دادن، صحبــت کــردن و هدایــت آینــده 
خــود برخورداریــم. در ژانویــه، مــا از انتقــال 
مسالمت آمیز قدرت لذت خواهیم برد. انتقال 
مسالمت آمیز قدرت، بخش مرکزی دموکراسی 
آمریکایــی اســت کــه مــن آن را دوســت دارم و 
بــرای آن تــلاش می کنم. مــن و بســیاری دیگر، 
با اشــاره به اقدامات ضــد دموکراتیــک دونالد 
ترامــپ در اولیــن دوره ریاســت جمهوری اش 
هشدار دادیم که دفعه بعد هم این کار را انجام 
می دهــد. برخی از حامیــان او به مــن اطمینان 
دادنــد کــه این گونــه نخواهــد بــود و ترامــپ به 
دنبــال تنبیه مخالفان سیاســی نخواهــد بود، 
در تجارت یا سیاست خارجی به طور فاسدی 
نقــش بــازی نمی کنــد و تعرفه هــای فلج کننده 
قرن نوزدهمــی وضع نمی کند. در ایــن روز و در 
ایــن دوره امیــدوارم کــه حق بــا آنها باشــد. من 
آمریکا را دوست دارم و امیدوارم که چهار سال 
آینده قوی ترین سال های کشور ما باشد. امروز 
همــان چیزی مهم اســت کــه هفته گذشــته 
مهم بود. چگونه برای ساختن آینده ای بهتر 
برای جامعه گسترده آمریکایی گرد هم آییم؟ 
چالش هــا در اینجــا هــم وجــود دارد: چگونه 
رفاه و دسترسی عادلانه هرچه بیشتر مردم را 
افزایش دهیم؟ در حالی که روی این چالش ها 
کار می کنیــم، چگونــه می توانیــم تضادهــای 
نظری خود درمورد آمریکا را در حین کار روی 
این چالش ها مدیریت کنیم؟ تمرکز من روی 
حــل ایــن چالش هــا و ســاختن نســل بعدی 
شــرکت هایی اســت که بــه جامعه مــا کمک 
می کنند.اکنون ما به کار سخت رفع اختلافات 
و اطمینــان از اینکــه همــه آمریکایی هــا 
می تواننــد از آینــده ای امــن، مطمئــن و مرفه 

برخوردار شوند، می رسیم. 



پرســروصداترین آنهــا یــاد کــرد. مالــک میلیــاردر تســلا و 
اســپیس ایکس در تمام این مــدت و حتی در جشــن پیروزی 
ترامــپ در کنــار او و خانــواده اش بود. ماســک نزدیــک به ۷5 
میلیون دلار به America PAC، کمیته طرفدار ترامپ که اوایل 
سال تأســیس شــده اســت، کمک کرد. البته رئیس جمهور 
منتخب نیــز قبــل از انتخابــش قــول داده بــود که ماســک را 
به عنــوان رئیس کمیســیون کارآمــدی دولت منصــوب کند. 
ماســک مــدت کوتاهــی پــس از اعــلام پیــروزی اولیــه ترامپ 
در ایکس نوشــت: »مــردم آمریکا امشــب به دونالــد ترامپ 

دستوری واضح برای تغییر دادند.«
او در پســت دیگری با عکسی از یک موشــک گفت: »آینده 
فوق العاده خواهد بود.« ســهام تســلا بعدازظهر چهارشنبه 
بیش از ۱۳ درصد افزایش یافت؛ زیرا سرمایه گذاران خوش بین 
بودند که پیروزی ترامپ به سود این خودروسازی خواهد بود.

 صنعت تراشه در سکوت معنادار
امــا تبریک هــای مدیــران صنعت تراشــه با ســرعت کمتری 

منتشــر شــد. ایــن شــرکت ها در دولــت بایــدن تحت تأثیــر 
مستقیم قوانینی بودند که در مقابله با دولت چین تصویب 
می شــد؛ اما بــه دلیل اهمیــت پیدا کــردن هــوش مصنوعی 
متوجه آنها و تجارتشان بود. از طرفی این شرکت ها چالش 
خاصی با دولت قبلی ترامپ و شخص او نداشتند؛ بنابراین 

با احتیاط بیشتری رفتار کردند.
از میان سه شــرکت مطرح تولید تراشه فقط پت گلسینگر، 
مدیرعامــل شــرکت اینتــل، پیــروزی ترامــپ را تبریک گفته 

است.
جنســن هوانگ، مدیرعامل انویدیا، نه فقــط اکنون بلکه در 
ماه های گذشــته نیز در مــورد انتخابات نظری نداده اســت. 
حتی زمانی که این موضوع در مصاحبه های مطبوعاتی مطرح 
 شد، تصمیم گرفت که بی طرف بماند. هوانگ در شبکه های 
اجتماعی نیز فعال نیست و این امر باعث می شود که هر گونه 

اظهارات مرتبط با فضای سیاسی نامحتمل شود.
لیســا ســو، مدیرعامل ای ام دی، نیز با وجود داشتن صفحه 
عمومــی در شــبکه اجتماعــی ایکــس از نظــر دادن درمــورد 

انتخابات اجتناب کرده است.
 

 باقی بیگ تک ها خیالشان راحت است
مایکروســافت و اپــل در طــول ایــن ســال ها روابــط نســبتاً 
خوبی بــا ترامــپ داشــته اند و از بســیاری از مشــکلاتی که 
زاکربرگ و بزوس بــا آن مواجــه بوده اند، اجتنــاب کرده اند. 
البته بیل گیتس با تأخیر زیادی نسبت به باقی هم رده های 
خود ایــن پیــروزی را تبریک گفــت. دراین بین ریــد هافمن، 
هم بنیان گــذار لینکدین کــه از حامیان هریس بوده اســت؛ 
ولی تا به الان بــا ترامپ به چالشــی نخورده بود، در پســت 
طولانــی ای اذعان کرد که ترامپ »در کشــوری کــه از حقوق 
نامحــدودی بــرای رأی دادن، صحبــت کــردن و هدایــت 
آینده مان برخورداریم، دوباره ریاست جمهوری را به دست 
آورده است«. هافمن نوشت: »اکنون ما به کار سخت رفع 
اختلافات و اطمینان از اینکه همه آمریکایی ها می توانند از 

آینده ای امن، مطمئن و مرفه برخوردار شوند، می رسیم.«
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ایلان پیروزتر 
از ترامپ

پیروزی ترامپ در انتخابات برای  ایلان ماسک چه معنایی دارد

ایــلان ماســک، مدیرعامــل تســلا، 
XAI و مالــک  اســپیس ایکس، 
شرکت های بورینگ، نورالینک 
و ایکس، در این انتخابات تمام 
قد از دونالد ترامپ حمایت کرد 
و بــا اســتفاده از ثــروت هنگفت، 
اپلیکیشــن ایکــس و نفــوذ خــود 
بــر نتیجــه انتخابــات تأثیــر زیــادی 
گذاشــت. ایلان ماســک با وجود مواضع ترامپ 
علیه خودروهای الکتریکی و تغییرات اقلیمی که از چند سال 
پیش باعث خدشه دار شــدن رابطه او با ترامپ شــده بود، در 
ایــن دوره از انتخابــات ریاســت جمهوری ایــالات متحــده بــه 
شکل گسترده ای از ترامپ حمایت کرد. ماســک در دوره اول 
ریاست جمهوری ترامپ در دو شورای مشورتی حضور داشت، 
امــا در اعتراض بــه تصمیم ترامــپ بــرای خــروج از توافقنامه 

آب وهوایی پاریس، آنها را ترک کرد.

  قول ترامپ به ماسک
ماســک با دارایی بیــش از ۲6۰ میلیــارد دلار در این انتخابات 
بیش از ۱۰۰ میلیون دلار به کمیته طرف داران ترامپ اهدا کرد و 
اکنون به تأثیرگذارترین مشاور سیاسی و تجاری رئیس جمهور 
آمریکا تبدیل شده است. ترامپ در باشگاه اقتصادی نیویورک 
که در ماه سپتامبر برگزار شد، به ماسک قول داد که او رئیس 

سازمان جدید »کارآمدی دولت« خواهد شد.

این ســمت به مدیرعامــل تســلا قــدرت ارائــه توصیه هایی را 
خواهد داد که »بوروکراسی گسترده فدرالی که آمریکا را بسیار 

عقب نگه داشته است« را کاهش دهد.
ترامپ در طول ســخنرانی  پیروزی خود نــام بزرگ ترین حامی 
خود را فریاد زد و ماسک را فوق العاده نابغه خواند و افزود: »ما 
باید از نوابغ خود محافظت کنیم.« او شب قبل از پیروزی نیز 

گفته بود: »ایلان ستاره ای که متولد شده است.«
بسیاری پیش بینی کرده اند که پیش از پایان دوره چهار ساله 
ترامپ، بین این دو نفر درگیری وجود خواهد داشــت؛ اما اگر 
حتی بخشی از برنامه های ایلان ماســک برای این سازمان به 
واقعیت بپیونــدد، یکــی از مهم ترین نمونه هایــی خواهد بود 
که یک تاجر به شکل دادن به سیاست ها و مقررات حاکم بر 

کسب وکارش کمک کرده است.

 استفاده از روش تسلا برای کاهش هزینه های 
دولت

درحالی که ترامپ با وجود چندین ورشکستگی، با برندینگ نام 
خود به عنوان یک تاجر موفق به قدرت رسیده است؛ ماسک 
می تواند ادعا کنــد که در حوزه کســب وکار موفق بوده اســت. 
به گفته جان مک نیل، مدیرعامل ســابق تســلا، این به دلیل 
استفاده از فرمولی است که حول محور نوآوری از طریق تفریق 

و ساده کردن اساسی مسائل تشکیل شده است.
این فرمول شامل مراحلی  است مانند زیر سؤال بردن هر نیاز، 
حذف هر مرحله تــا جای ممکن و خودکارســازی گــردش کار. 
اگر ماسک به ســمت وعده داده شــده منصوب شود، ما باید 
رویکرد مشابهی را نسبت به هزینه های دولت آمریکا انتظار 
داشته باشیم. بر اساس صحبت های ترامپ در ماه سپتامبر 
ایلان ماسک موظف است وضعیت مالی و عملکرد دولت 
فدرال را به طور کامل بررسی و توصیه هایی برای اصلاحات 

اساسی ارائه دهد.
سه شنبه  شب، ماسک  در پرسش  و پاسخ آنلاین گفت 
که به دنبال کاهش اندازه سازمان های دولتی است.

ماسک می گوید: »مسئولیت های تکراری زیادی 
وجــود دارد که آژانس های متعــددی برای انجام 

 آن ها همپوشانی دارند. افراد زیادی برای دولت کار می کنند که 
ما فقط باید آنها را به نقش های سازنده تر در بخش خصوصی 

انتقال دهیم.«
ماسک خاطرنشان کرد که کاهش کارمندان دولتی به روشی 
انســانی انجــام می شــود و ایــن ایــده را مطــرح کرد کــه حقوق 
کارمندان دولــت به مــدت دو ســال درحالی که آنها بــه دنبال 
مشاغل جدید هســتند پرداخت شــود. او همچنین در مورد 

محدود کردن بروکراسی صحبت کرد.
او توضیح داد: »ما به مقررات نیاز داریم، اما آنها باید ضروری 
باشــند. قوانیــن ماننــد داوران درون زمیــن هســتند، شــما 
نمی خواهید داور نداشــته باشــید؛ اما دیوانه کننده است که 

تعداد داوران بیش از بازیکنان باشد.«

 »EV تسلا و »قوانین 
ایلان ماسک از کمک های دولتی متعدد در دوره های مختلف 
برای کسب وکارهای خود اســتفاده کرده است. اخیراً تسلا از 
قانون کاهش تورم دولت بایدن سود برده است و صدها میلیارد 
دلار برای سرمایه گذاری در پروژه های انرژی تجدیدپذیر و خرید 

خودروهای برقی اعتبار مالیاتی قرار داده است.
تسلا در سال ۲۰۲۴ برای محصولاتی که به سایر خودروسازان 
می فروشــد، بیش از ۲ میلیارد دلار از یارانه هــوای پاک آژانس 

حفاظت از محیط زیست درآمد کسب کرده است.
ترامپ که قبلاً درمورد پایان دادن به احکام EV صحبت کرده 
بود، حــالا باید بــه قول خود عمــل کند. اگــر این اتفــاق بیفتد 
خبر خوبی برای ایلان ماســک اســت؛ زیــرا بســیاری از رقبای 
او با اســتفاده از یارانه های دولتی تلاش دارنــد که به او نزدیک 
شوند. سهام تسلا تا اواسط روز چهارشنبه تقریباً ۱5 درصد 

افزایش یافت.

 سرعت بخشیدن به مأموریت اسپیس ایکس 
به مریخ

پروژه های اسپیس ایکس نیز از دولت ترامپ سود خواهند برد. 
ترامپ در اولین دوره ریاست جمهوری خود تغییرات عمده ای 
مانند راه اندازی مجدد شورای ملی فضایی برای اولین بار در ۲۴ 

سال گذشته در سیاست فضایی آمریکا ایجاد کرد. 
برنامه های حزب جمهوری خــواه در ســال ۲۰۲۴ درباره نقش 
آمریــکا در صنعــت فضــا کــه یــک صنعــت کلیــدی در حال 
ظهور است، شــامل یک پاراگراف واضح و مختصر بود: »این 
کشــور فضانوردان را به ماه و بعــد به مریخ خواهد فرســتاد.« 
صحبت هــای ترامــپ درمــورد کاوش هــای فضایــی بــه طــور 

قابل توجهی در هفته های اخیر افزایش پیدا کرده است.
بر اساس برنامه ریزی اسپیس ایکس مأموریت بعدی انتقال 
به مریخ سال ۲۰۲6 اســت؛ بنابراین یک مأموریت دیگر قبل 
از پایان دوره دوم ترامپ انجام می شــود.  بــا توجه  به زمانی که 
ماســک و ترامپ در مبــارزات انتخاباتی با هم ســپری کردند، 
احتمالاً تصادفی نیست که خود ماسک آخرین برنامه زمانی 
اسپیس ایکس را تنظیم کرده باشد: »اولین مریخ پیماها تا ۲ 
سال دیگر پرتاب خواهند شد و اگر این فرودها به خوبی انجام 
شوند، اولین پروازهای همراه با انسان به مریخ تا ۴ سال دیگر 
صورت می گیرد.« تحقق این جدول زمانی نیازمند تغییراتی 
در ســازمان هوانوردی فدرال، تنظیم گر پرتاب هــای تجاری در 
آمریکا اســت. در همین راستا ایلان ماســک جنگ رسانه ای 



علیه ناتوانی FAA در همگام شــدن با ســرعت نوآوری 
به راه انداخت. ممکن است همین تأخیرهای سازمان 

هوانوردی هدف اصلی وزارت کارایی دولت باشد.
البته ماسک تنها میلیاردر علاقه مند به فضا نیست 
که در تلاش اســت تا بــا رئیس جمهور آمریــکا ارتباط 
برقرار کند. جف بزوس صاحــب بلواورجین هم در ماه 
اکتبر به اســتقبال ترامپ رفت و هم زمان با این اتفاق، 
واشنگتن پست که متعلق به جف بزوس است، برای 
اولین بار در تاریخ این روزنامه اعلام کرد که از هیچ نامزد 

انتخاباتی ای حمایت نمی کند.

 ایکس و هوش مصنوعی ایکس
از زمان ورود ماسک به مدیریت این پلتفرم بیش از ۲۰۰ 
تبلیغ کننده از جمله اپل، دیزنی، آی بی ام، پارامونت و 
سونی تبلیغات خود را در این شبکه اجتماعی متوقف 
کرده اند. ماســک انتظار دارد که بــا ورود ترامپ به کاخ 
سفید اوضاع تغییر کند. بر اساس نظرسنجی شرکت 
تحقیقــات بــازار کنتــار، ۲6 درصــد از بازاریابــان قصد 
دارند که تبلیغات خود را در ایکس کاهش دهند؛   زیرا 
نگران اند تا محتوای ایــن پلتفرم به تصویــر برند آن ها 
آســیب بزند. با این  حال ماســک در پادکستی عنوان 
کرده اســت: »اگر ترامپ پیروز شــود، احتمالاً بیشــتر 
تحریم ها لغو خواهند شــد.« عــلاوه بــر این ها ایکس 
تحت تحقیقــات قضایــی چندیــن ســازمان از جمله 
کمیســیون تجارت اســت کــه رویکــرد این پلتفــرم در 
خصوص حریم خصوصی را بررسی می کند. ماسک 
در طــول این ســال ها بــا ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
هم درگیر شــده است. سال گذشــته، این ســازمان به 
علت خرید سهام توییتر و افشــای سرمایه گذاری اش 
از ماســک شــکایت کرد. در همین حال متخصصین 
پیش بینی می کنند که ترامپ رویکرد نظارتی ملایمی 
نســبت به هوش مصنوعــی اتخاذ و به جــای تصویب 
قوانین جدیــد بر قوانیــن موجود تکیه کنــد. به همین 
دلیل شرکت هوش مصنوعی ماسک از این اتفاق سود 
خواهد بــرد. البته افرادی معتقدند که بیشــتر تأثیر را 
سیاســت های تجاری بر هوش مصنوعــی می گذارند. 
ترامپ تعرفــه ۱۰ درصدی بــر تمامی کالاهــای وارداتی 
و 6۰ درصدی بر محصولات ســاخت چین پیشــنهاد 
کرده است که می تواند تأثیر اقتصادی مهمی بر بخش 

هوش مصنوعی داشته باشد.

شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱56
۱۹ آبـــــــــــــــــــــــــان۱۴۰۳
ســــــــــــــــــــــــال چهارم
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شرکت های فناوری آمریکا: ترامپ پیروزی 
قاطعانه ات مبارک

REPORTگزارش

 متن پیام های تبریک 
بنیان گذاران و مدیران 

فناوری های بزرگ امریکا

 مارک زاکربرگ ، بنیان گذار فیس بوک
ایــن بــرد قاطعانــه را بــه رئیس جمهــور ترامپ 
تبریک می گویم. ما در کشورمان موقعیت های 
بزرگی در پیش روی خود داریم. برای کار با شما 

و دولت شما بی صبرانه منتظریم.

 جف بزوس، بنیان گذار آمازون
تبریک فراوان به رئیس جمهــور چهل و پنجم 
و حالا چهل وهفتم برای این بازگشت سیاسی 
خارق العــاده و پیــروزی قاطعانــه. هیــچ ملــت 
دیگــری موقعیت هایی بــه این بزرگــی در پیش 
روی خــود نــدارد. آرزو دارم در مســیر هدایت و 
وحدت بخشی به آمریکایی که همگی عاشقش 

هستیم، به تمام موفقیت ها دست پیدا کنید.

 سم آلتمن، مدیرعامل اپن ای آی
به رئیس جمهور ترامپ تبریک می گویم. برای 

او موفقیت بزرگی را در این مسیر آرزو می کنم.
به شــدت مهم اســت که آمریکا رهبری خود را 
در هــوش مصنوعی بــا ارزش هــای دموکراتیک 

به دست آورد.

 ایلان ماسک، مدیرعامل تسلا
مردم آمریکا امشب به دونالد ترامپ دستوری 

واضح برای تغییر دادند.

 سوندار پیچای ، مدیرعامل تسلا
بــه رئیس جمهــور دونالد ترامــپ بــرای این برد 
قطعــی تبریــک می گویــم. مــا در عصــر طلایی 
نوآوری آمریکایی هستیم و به همکاری با دولت 

او برای ایجاد مزایا برای همگان متعهدیم.

 تیم کوک ، مدیرعامل اپل
 ترامپ پیــروزی ات را تبریک می گویــم! ما برای 
همکاری با تو و دولتت آماده ایم تا مطمئن شویم 
آمریــکا با نبــوغ، نــوآوری و خلاقیت بــه رهبری 

ادامه می دهد.

 بیل گیتس، بنیان گذار مایکروسافت
 به رئیس جمهور ترامپ و معاون منتخب ونس 
تبریک می گویــم. زمانــی آمریــکا در قوی ترین 
حالت خود قرار دارد که ما از نبوغ و نوآوری برای 
بهبود زندگی اینجا و سراســر جهان اســتفاده 
می کنیم؛ امیدوارم اکنون بتوانیم با هم کار کنیم 

تا آینده ای روشن تر برای همه بسازیم.

 ساتیا نادلا، مدیرعامل ماکروسافت
به رئیس جمهور ترامپ تبریــک می گویم. ما 
منتظریم تا با شما و دولت تان همکاری کنیم 
تا نوآوری ای را که رشد و موقعیت های جدیدی 
بــرای آمریــکا و دنیــا ایجــاد می کنــد، بــه جلو 

حرکت دهیم.

 پت گلسینگر، مدیر عامل اینتل
به رئیس جمهور منتخب ترامپ و معاونش، 
ونس به خاطر پیروزی شان تبریک می گوییم 
و مشتاقانه منتظر همکاری با دولت آنها برای 
پیشــرفت فناوری و رهبــری تولیــد آمریکا در 

جهان هستیم.

 دارا خسروشاهی، مدیر عامل اوبر
 بــه رئیس جمهــور دونالــد ترامپ، بابــت این 
پیــروزی قاطــع تبریــک می گویــم. مــا آمــاده 
همــکاری بــا شــما و دولت تــان بــرای بهبــود 
حمل ونقــل، توانمندســازی کســب وکارهای 
کوچک و بالا بــردن ســطح کاری انعطاف پذیر 

هستیم.

 اندی جسی، مدیرعامل آمازون
تبریک به رئیس جمهور منتخــب ترامپ به 
خاطر پیــروزی قاطعانه؛ ما مشــتاقانه منتظر 
همــکاری بــا شــما و مدیریــت شــما در مــورد 
مسائل مهم برای مشتریان، کارمندان، جوامع 

و کشور خود هستیم.

IBM آرویند کریشنا، رئیس و مدیر اجرایی 
تبریــک بــه رئیس جمهــور منتخــب ترامپ. 
IBM مشتاقانه منتظر همکاری با دولت خود 
و کنگــره جدید برای پیشــبرد رهبــری آمریکا 
در فناوری هــای هوش مصنوعــی و کوانتومی، 
تقویــت رقابــت پذیــری آمریــکا و گســترش 
فرصت های اقتصادی در سراسر کشور است. 
مــن توصیه هــای IBM را بــا رئیــس جمهــور 

منتخب به اشتراک گذاشته ام.

 چاک رابینز، مدیرعامل سیسکو
سیســکو مشــتاق همکاری بــا دولــت، کنگره 
آینــده و همچنیــن فرمانــداران، قانونگــذاران 
ایالتــی و مقامــات محلــی در سراســر ایــالات 
متحده برای پیشبرد سیاست هایی است که 
اتصال، نوآوری، امنیت سایبری و موارد دیگر 

را تقویت کند.



باتوجه به پیشرفت های سریع فناوری در صنعت لجستیک و پست، نمایشگاه پارسل+پست اکسپو ۲۰۲۴ فضای ایدئالی برای تبادل ایده ها و نوآوری های جهانی در 
این حوزه فراهم کرد. در این رویداد، فناوری های جدیدی ازجمله هوش مصنوعی، رباتیک، اینترنت اشیا، بلاکچین و خودکارسازی فرایندها به نمایش گذاشته شدند؛ 
فناوری هایی که می توانند تحول شگرفی در لجستیک و صنعت پستی جهان ایجاد کنند. بی شک حضور شرکت های ایرانی در این رویداد نه تنها ارتباط صنعت 

لجستیک ایران با سایر دنیا را حفظ می کند، بلکه سبب ورود فناوری ها و نوآوری های جدید به کشور می شود. شرکت کالارسانان چاپار با ۲۳ سال سابقه فعالیت 
تخصصی در زمینه های مختلف حمل ونقل زمینی، هوایی، داخلی و بین المللی، مرسولات سبک وسنگین و سایر خدمات لجستیکی، با حضور در پارسل+پست 

اکسپو ضمن بازدید از آخرین دستاوردهای جهانی در صنعت لجستیک، سعی کرده با ارزیابی وضعیت این صنعت در ایران، کم وکاستی های لجستیک و پست 
را در کشور شناسایی کند. نوید صفوی، مدیرعامل چاپار؛ مصطفی سورغالی، مدیر ترانزیت چاپار؛ علی مشایخی، مدیر شبکه نمایندگان چاپار و حميدرضا اشرفی، 

مدیر مالی چاپار با حضور در پارسل+پست اکسپو ۲۰۲۴ تلاش کردند شرکت ها، فناوری ها، ترندها و محورهای اصلی این نمایشگاه را بررسی کنند و به مقایسه وضعیت 
و خدمات لجستیکی در ایران با سایر کشورهای دنیا بپردازند. در گفت وگو با مدیرعامل این شرکت، بر مهم ترین نوآوری های این نمایشگاه و چالش ها و فرصت های پیاده سازی این فناوری ها در 

ایران تمرکز کردیم و کوشیدیم با بررسی کم وکیف حضور برندهای مطرح بین المللی و دستاوردهای آنها و نیز مرور راهکارهایی برای تسریع توسعه فناوری ها در ایران، به تحلیل شکاف های موجود 
در بازار لجستیک کشور بپردازیم و راهکارهایی عملی برای همگام سازی ایران با فناوری های نوین جهان بیابیم.

I N T E R V I E W

 مهم ترین نکته چشمگیر رویداد اکسپو از 
نظر چاپار چیست؟ مهم ترین محورها چه بودند؟

نمایشــگاه پارسل+پســت ۲۰۲۴ بــا بیــش از ۲۴۰ غرفــه دار 
بین المللی از کشورهای مختلف برگزار شد. از بین شرکت های 
حاضر، ۳۰ شرکت اولین حضورشان در این نمایشگاه را تجربه 

می کردند.
مهم ترین نکته ای که در این رویداد به چشــم می آمد، توجه 
روزافزون بــه فناوری های نوین و اتوماســیون در تمــام مراحل 
بود. استفاده از فناوری های هوش مصنوعی و ماشین ها مثل 
توسعه عملیات رباتیک و خودکارسازی فرایندها و بهره گیری 
از داده ها و تحلیل داده ها از نکات برجســته اکسپو به شمار 

می آمد.

 از دیگــر نــکات چشــمگیر این نمایشــگاه 
بهبود روندهای تحویل و کاهش هزینه های مربوط به 
لست مایل بود. به علاوه، در پارسل+پست جدیدترین 

نوع لاکرهای هوشمند دیده شد.
اکســپو بر فناوری هــای نوین مانند هــوش مصنوعی، 
بلاکچین، رباتیک، اینترنت اشیا و سایر فناوری های 
نوینی که به بهبود فرایندهای پستی کمک می کنند، 

متمرکز بود.

از دیگر محورهای اصلی اکســپو می توان به تجربه مشــتری 
و نحــوه بهبــود تجربــه مشــتری از طریــق ارائــه خدمــات 
شخصی سازی شده، ردیابی دقیق مرسولات، تحویل سریع 
و آســان و ایجاد کانال های ارتباطی مؤثر اشــاره کــرد. تجارت 
الکترونیــک نیــز از محورهــای اصلی ایــن رویداد به حســاب 
می آمد و تلاش شــده بــود راهکارهای نوینی برای پشــتیبانی 
از رشــد تجــارت الکترونیــک ازجملــه انبــارداری هوشــمند و 

حمل ونقل هوشمند ارائه شود.

 لجستیک در این رویداد بیشتر روی کدام 
فناوری ها و نوآوری ها متمرکز شده بود؟

فناوری هــای کلیــدی در حــوزه لجســتیک مهم تریــن بخش 
اکســپو بــود؛ فناوری هایی چون هــوش مصنوعــی و یادگیری 
ماشــین، اینترنــت اشــیا، رباتیــک و اتوماســیون، بلاکچین، 

واقعیت افزوده و واقعیت مجازی و تحلیل کلان داده ها.
در اکســپو، هوش مصنوعــی و یادگیری ماشــین در راســتای 
بهینه ســازی مســیرهای حمل ونقــل، پیش بینــی تقاضــا و 
خودکارسازی فرایندهای انبارداری معرفی شدند. همچنین بر 
کاربردهای اینترنت اشیا در لجستیک مانند ردیابی و ردیابی 
دارایی ها در زمان واقعی، نظارت بر شرایط محیطی در انبارها و 

وسایل نقلیه و مدیریت ناوگان هوشمند تأکید شد.

رباتیــک و اتوماســیون نیــز از دیگــر فناوری هایی کلیــدی بود 
کــه در این رویــداد با لجســتیک ادغــام شــد. این فنــاوری در 
ربات هــای انبــارداری بــرای جابه جایــی و بســته بندی کالا، 
خودروهای خودران برای حمل ونقل و در سیستم های خودکار 

مرتب سازی به کار می روند.
در این نمایشگاه به فناوری بلاکچین نیز توجه بسیاری شد؛ 
برای افزایــش شــفافیت و امنیــت در زنجیره تأمیــن، ردیابی 
منشأ محصولات و تسهیل پرداخت های بین المللی می توان 
از بلاکچیــن بهــره بــرد. شــرکت های لجســتیکی حاضــر از 
واقعیت افزوده و واقعیت مجازی برای آموزش کارکنان، تعمیر 
و نگهداری تجهیزات و طراحی و شبیه ســازی انبارها و مراکز 
توزیع استفاده می کردند. همچنین، بهره گیری از کلان داده ها 
بــرای شناســایی الگوهــا و روندهــا در داده های لجســتیکی، 
بهبود تصمیم گیری اســتراتژیک و شخصی ســازی خدمات 

لجستیکی از روندهای اصلی لجستیک در اکسپو بود.

 کــدام شــرکت ها حضــور چشــمگیری 
داشتند؟ فناوری ها و نوآوری های آنها چه بود؟

وندرلنــد )Vanderlande( یکــی از شــرکت های حاضــر بــود 
که با معرفی سیســتم های جدید بســته بندی خــودکار برای 
بسته های کوچک، تحولی در فرایندهای بسته سازی ایجاد 

کسب وکارهای 
لجستیک ایرانی 

و عقب افتادن 
روزافزون از فناوری

نوید صفوی، مدیرعامل چاپار در 
گفت وگو با کارنگ از مشاهدات 

خود در نمایشگاه پارسل+پست 
اکسپو۲۰۲۴ می گوید
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می کند. این سیستم با کاهش نیاز به نیروی انسانی، 
سرعت و دقت را به طور قابل توجهی افزایش می دهد.

از شرکت های دیگری که حضور چشمگیری داشتند 
می توان به فنوک بنلوکس )Fanuc Benelux( اشاره 
کرد. این شرکت با ارائه ربات های همکاری، امکان ادغام 
ربات ها در محیط های کاری انسانی را فراهم می کند. 
این ربات ها می توانند هم زمان با انســان ها کار کنند و 

فرایندهای تولید را بهبود بخشند.
ســوئیپ باکــس )SwipBox( نیز بــا ارائه قفســه های 
هوشــمند بــرای تحویــل بســته ها، تجربه مشــتری را 
بهبود می بخشــد. کاربران با استفاده از این قفسه ها 
مرســولات خود را به صورت خــودکار و ایمــن دریافت 

می کنند.
در پارسل+پست ۲۰۲۴ ســورترهای چندکاره شرکت 
EAE سولوشنز )EAE Solutions( نیز معرفی شدند. 
این ســورترها قادر بــه جابه جایی هم زمان بســته های 
بزرگ و کوچک هســتند، بدون اینکــه اختلالی در کار 
ایجاد شود، همچنین، به شرکت ها کمک می کنند تا 
بهره وری خود را افزایش و هزینه های عملیاتی خود را 

کاهش دهند.
بلوکرست )BlueCrest( هم از دیگر شرکت های حاضر 
در اکســپو بود که با ارائه دســتگاه چاپ و چســباندن 
برچسب با سرعت بالا، به افزایش سرعت و دقت در 

فرایندهای برچسب گذاری کمک می کند.
شرکت پونتا )Punta( نیز با ارائه قفسه های هوشمند 
برای شــرایط آب وهوایی ســخت، امکان تحویل ایمن 

بسته ها در مناطق مختلف را فراهم می کند.

 مهم ترین فناوری هــا و نوآوری های 
مشترک میان این شرکت ها چه بود؟

بسیاری از شرکت ها روی خودکارسازی های مختلف 
ازجمله بسته بندی، مرتب سازی و حمل ونقل تمرکز 
داشــتند. اســتفاده از هــوش مصنوعــی بــرای ارتقای 
خدمات و استفاده از اینترنت اشیا مانند به کارگیری 
حسگرها برای ردیابی بسته ها و کنترل شرایط محیطی 
از فناوری های مشترک بین شرکت ها بود. استفاده از 
ربات ها برای انجــام وظایف یکنواخت و ســنگین نیز 
ازجمله ایده های مشترک شرکت های نوآور در اکسپو 

به حساب می آید.

 جای چه فناوری ها و نوآوری هایی را 
در ایران خالی می بینید؟

ایران در برخی از حوزه های فناوری و نوآوری لجستیکی 
عقب تر است؛ مثلاً سیستم های خودکار مرتب سازی 
پیشــرفته، قفســه های هوشــمند و نقلیه خودران در 
ایران کمتر به چشم می خورند. سیستم های خودکار 
مرتب سازی پیشرفته بسته ها با سرعت و دقت بسیار 
بالایی کار می کنند، ولی ما از این سیســتم ها در ایران 
هنــوز به صــورت کاربــردی بهــره نگرفته ایم. اســتفاده 
از وســایل نقلیه خــودران هم برای حمل ونقــل کالا در 
داخل انبارهــا و مراکز عرضه، در ایران بســیار محدود 
است.یکی دیگر از فناوری هایی که در پارسل+پست 
خیلی به چشم می آمد و در ایران به اندازه کافی به آن 
توجه نشده، دستگاه سورت ماشین پیشرفته است. 
این دستگاه نقش بسیار مهمی در افزایش سرعت و 
مراقبت های مرتب سازی و جابه جایی بسته ها دارد. 

معمولاً این دستگاه ها گران قیمت اند و خرید آنها برای 
بسیاری از شرکت های ایرانی توجیه اقتصادی ندارد. 
از طرف دیگــر، دانش فنی لازم برای نصــب، راه اندازی 
و نگهداری این دســتگاه ها نیز در ایران محدود است 

و علاوه بــر اینها، قوانیــن و مقررات پیچیــده گمرکی و 
واردات، ورود این دستگاه ها به کشور را چالش برانگیز 

می کند.

 درباره دستگاه های سورت ماشین 
پیشرفته بیشتر توضیح دهید. آیا می توان از 

آنها به نحوی در ایران استفاده کرد؟
این دستگاه ها می توانند با سرعت بسیار بالا و با دقت 
بالا، بسته ها را بر اساس ویژگی هایی مانند وزن، اندازه 
و هدف تعیین کنند. با حمایت مالی دولت از توسعه 
و اســتفاده از ایــن دســتگاه ها، توســعه دانــش فنی و 
آموزش نیروهای متخصص در زمینه نصب، راه اندازی 
و نگهداری این دستگاه ها، تسهیل قوانین و مقررات 
مربوط به واردات و استفاده از این دستگاه ها و حمایت 
از تولیــد داخلــی ایــن دســتگاه ها، امــکان جایگزینی 

دستگاه ها با مدل های پیشرفته تر مهیا می شود.

علت عقب ماندگی ایران در برخی 
از حوزه هــای فنــاوری و نــوآوری لجســتیکی 

چیست؟
علل این عقب ماندگی را می توان هزینه بالای استفاده 
از ایــن فناوری هــا، مقــررات و قوانیــن دســت وپاگیر 
و ســرمایه گذاری ناکافــی دانســت. بســیاری از ایــن 
فناوری ها بــرای شــرکت های ایرانی توجیــه اقتصادی 
ندارند. وجود مقررات و قوانین دست وپاگیر نیز مانع 
از توسعه و گسترش این فناوری ها می شود. همچنین 
برای توسعه این فناوری ها در ایران سرمایه گذاری کافی 

صورت نگرفته است.

 چقدر این نوآوری ها و فناوری هایی 
که درباره آنها صحبت کردیم، قابل کاستومایز 
کــردن بــرای ایــران هســتند؟ چقــدر قابلیــت 

پیاده سازی دارند؟
در وهلــه اول زیرســاخت های صنعتــی، فناوری هــای 
موجود و ســطح آموزش نیــروی کار، نقــش مهمی در 
ســرعت و کیفیت پیاده ســازی ایــن فناوری هــا دارند. 
در وهله بعدی، ســرمایه گذاری کلان در حــوزه فناوری 

و لجستیک، پیش نیازی جدی در این زمینه است.
همچنیــن سیاســت های حمایتــی دولــت و قوانین و 
مقررات مرتبط با فناوری و تجارت، تأثیری مســتقیم 
بر سرعت و گســتره پیاده ســازی این نوآوری ها دارند. 
آمادگی ســازمان ها بــرای پذیرش و اســتفاده از نیروی 
انسانی نیز در استفاده از فناوری های جدید، از عوامل 

مؤثر در موفقیت این روند هستند.

 کدام یک از ایــن فناوری ها قابلیت 
تطبیق و پیاده سازی بیشتری دارند؟

سیستم های ردیابی و ردیابی بسته ها به دلیل سادگی 
نسبی و امکانات فراوان، قابلیت پیاده سازی سریع تری 
دارنــد. فرایندهای خودکارســازی هــم قابلیت تطبیق 
بیشتری دارند. فرایندهای خودکارسازی ساده مانند 
بسته بندی و مرتب سازی، با استفاده از دستگاه های 
ســاده تر، امکان پذیــر اســت. بســیاری از نرم افزارهای 
مدیریتــی بــرای تأمیــن نیــز قابلیت هــای شــخصی و 
تطبیق با نیازهای خاص هر کسب وکاری را دارند، اما 
پیاده سازی برخی دیگر از فناوری ها به دلیل پیچیدگی 
و هزینــه بــالا، نیازمنــد ســرمایه گذاری کلان و نیــروی 
انسانی متخصص هستند. پیاده سازی بلاکچین در 
مقیاس وسیع نیز نیازمند زیرساخت های امنیتی قوی 

و تغییر در قوانین و مقررات موجود است.

INTERVIEWگفت وگو 

بنیان گذار لیون کامپیوتر 
درباره بازار زیرساخت 
دیجیتال مطرح کرد: 

قوانین اشتباه باعث 
مختل شدن رقابت سالم 

شده است
ســعید حســینی، بنیان گذار لیــون کامپیوتر 
معتقد اســت که نابرابری در دسترسی به ارز 
نیمایی و مشــکلات واردات کالا، چالش های 
جدی را برای فعالان اقتصادی به وجود آورده 
اســت و کســانی که از قدرت و نفوذ بیشــتری 
در دریافت ارز نیمایــی برخوردارند، به راحتی 

می توانند بازار را تحت کنترل خود درآورند.

ارز  ناعادلانــه  تخصیــص 
نیمایی

حســینی در بخشــی از صحبت هــای خــود 
به صراحــت بیان کــرد: »امــروزه هر کســی که 
زور و قــدرت بیشــتری در دریافــت ارز نیمایی 
و واردات کالا دارد، می تواند بر دیگران تسلط 
یابد. با توجه  به اینکه رونــد واردات کالا دیگر 
مانند گذشــته آسان نیســت و تخصیص ارز 
به صورت عادلانه انجام نمی شود، چالش های 
جدی در تأمیــن کالا و قطعات بــه وجود آمده 
اســت.«  بنیان گــذار لیــون کامپیوتــر افــزود: 
»افــرادی کــه در آغــوش حمایــت دولــت قرار 
دارند، به راحتی می تواننــد رقیب های دیگر را 
حذف کننــد. در این شــرایط، کســانی که کالا 
در دست دارند و توانســته اند کالا وارد کنند، 

برندگان واقعی بازار در این زمینه هستند.«
 حســینی همچنین به وضعیت نگران کننده 
زیرساخت های دیجیتال کشور نیز اشاره کرد 
و گفت: »عملکرد دستگاه های سخت افزاری 
و نرم افــزاری به طــرز عجیبی ضعیف اســت. 
برای مثال، تمدید مجوز که کار بسیار ساده ای 
اســت، تقریباً یک ســال طول می کشــد. این 
مســئله ناشــی از قطع مکرر سامانه هاســت 
که در طول روز به طور مداوم در ادارات دولتی 
چندین بار اتفاق می افتد.«  حسینی با اشاره 
به اینکــه کشــور نیازمند بازنگری اساســی در 
زیرساخت دیجیتال خود اســت، تأکید کرد: 
»کشور نیاز دارد تا به طور اساسی زیرساخت 
دیجیتال خود را بازنگری کند، اما متأســفانه 
در این زمینه موفقیتی حاصل نشــده است. 
قوانین اشــتباه دولت در بازارهای واردات کالا 
موجب شــده تا قدرت بازار به دســت عده ای 
خاص بیفتــد و رقابــت ســالم را مختــل کند. 
ایــن وضعیــت نه تنهــا تأمیــن کالا و قطعــات 
زیرساختی را دشــوار کرده، بلکه رقابت را نیز 

پیچیده تر ساخته است.«



اصالت سنجی؛ چالش 
فرایند تأمین تجهیزات

مدیر فنی شرکت رمیس، عدم ارتباط با وندورها 
را یکی از مهم ترین دلایل مشکلات زیرساخت 

دیجیتال می داند

محمد سلطانی، مدیر فنی شرکت رمیس، یکی از بزرگ ترین 
مشکلات صنعت زیرساخت دیجیتال را، عدم ارتباط 

با وندورها معرفی کرد. به گفته او در نتیجه عدم ارتباط با 
وندورها هم در حوزه تولید و سرمایه گذاری و بهره برداری از 

تجهیزات دچار مشکل خواهیم شد.
او علاوه بر عدم ارتباط با وندورها، دیگر چالش صنعت 
سخت افزار زیرساخت دیجیتال کشور را عدم آگاهی از 

جایگاه پراهمیت فعالیت مهندسی در این حوزه می داند. 
به گفته او بسیاری از کارفرمایان تنها برای تهیه تجهیزات 

بودجه تعیین می کنند و برای دستمزد نیروی انسانی حتی 
بودجه صفر را در نظر می گیرند.

 عدم ارتباط و بهینه نبودن بهره برداری 
محمد سلطانی، مدیر فنی رمیس در ابتدای این گفت وگو 
با اشاره به این که چند چالش عمده در این صنعت وجود 
دارد توضیح می دهد: »مهم ترین و اصلی ترین مشکلی که 
دیگر مشــکلات نیز از آن به وجود می آید مشکل ارتباطی 
کشــور ما با دنیــا و وندورهــا اســت. اگر بــا وندورهــا ارتباط 
نداشته باشیم دو مشــکل عمده به وجود می آید؛ یکی در 
حوزه ســرمایه گذاری و تولید تجهیزات زیرساخت و دومی 

در حوزه بهره برداری بهینه از تجهیزات.«
او در توضیــح چالش اول بیــان می کند: »وندورهــا معمولاً 
تمایل دارند تا تولید خود را در جایی انجام دهند که نیروی 
انســانی ارزان تری وجود دارد و این مورد هــم در وندورهای 
زیرساختی و هم در وندورهای نرم افزاری صادق است؛ برای 
مثال علت ایــن که کشــوری مانند هنــد در تولیــد نرم افزار 
نقــش مهمــی را پیــدا کرده اســت همیــن موضوع اســت و 
بســیاری از تجهیــزات زیرســاختی در کشــورهایی ماننــد 
تایوان، چین، مالــزی و مکزیــک تولید می شــوند؛ درحالی 
که ونــدور اصلــی ممکن اســت آمریکایــی باشــد. می توان 
گفت در نتیجه عدم ارتباط با وندورها، بستر تولید توسعه 
نخواهد یافــت. زیــرا وندورها بــرای ســرمایه گذاری حضور 
پیــدا نمی کننــد و کارخانه های تولیــدی خود را وارد کشــور 

نمی کنند.«
سلطانی در ادامه توضیح می دهد که چگونه زیرساخت ها 
به پشــتیبانی وندورها نیاز دارند و در صورت عدم ارتباط و 
حضور وندورها پیاده سازی و بهره برداری ها بهینه نخواهند 
بود. »وقتی با وندورها ارتباط نداشته باشیم، با مهندسان 
فروش و افراد تکنیــکال وندورها ارتباط مســتقیمی برقرار 
نمی شــود، در نتیجــه ممکــن اســت انتخــاب سولوشــن 
بهینه صــورت نگیــرد. علاوه بــر ایــن سولوشــن ها نیازمند 
به روزرسانی، تیونینگ، اســکیل شدن، بهبود و... هستند 
که این امر نیز متأسفانه با مشکلات جدی ای روبروست.«

او در ادامه اشــاره می کند که عدم ارتباط بــا وندورها باعث 
عدم انتقال درست دانش فنی نیز می شود.

 محدودیت در واردات و تخصیص ارز
یک چالش بزرگ دیگر حوزه سخت افزار مشکلات واردات 
اســت. محدودیــت در واردات یکــی از مشــکلاتی اســت 
کــه اغلــب فعــالان صنعــت زیرســاخت دیجیتال کشــور از 
آن به عنــوان یکــی از اصلی تریــن چالش های این حــوزه یاد 
می کننــد. ســلطانی نیــز بــا یــادآوری ایــن موضــوع تشــریح 
می کند: »قوانیــن بالادســتی در این حــوزه همــواره در حال 
تغییر است. تخصیص ارز به ســختی و با تأخیر زیاد انجام 
می شود و ترخیص کالا نیز به راحتی انجام نمی شود. نگاه به 
تجهیزات زیرساخت دیجیتال، کالای لوکس است و شاید 
همین یکی از ریشه های مشکلات در این حوزه باشد.« کالا 
به سختی وارد و ترخیص می شــود اما تازه با چالش دیگری 
روبرو می شویم: »اثبات اصالت و نو بودن تجهیزات. به نظر 
من موضوع اصالت ســنجی یکی از مشــکلات مهــم امروزه 
قراردادهــای تأمیــن تجهیــزات و فراینــد تحویــل تجهیزات 

I N T E R V I E W



اســت. این مشــکل هــم بــه مشــکل ریشــه ای عدم 
ارتباط مســتقیم با وندورها و پارتنرهای رســمی آنها 

بر می گردد.«

 به »مهندسی« اهمیت چندانی داده 
نمی شود

ســلطانی در خــلال ایــن گفت وگــو بــه بررســی 
دیدگاه هــای موجــود دربــاره هزینــه پرداختــی 
متخصصان و مهندسان حوزه زیرساخت می پردازد 
و توضیــح می دهــد: »چالــش دیگــر در ایــن حــوزه، 
عــدم شــناخت جایــگاه فعالیت هــای تخصصــی و 
مهندسی است. متأسفانه برای مهندسی در حوزه 
زیرساخت ارزش چندانی قایل نمی شوند. از شواهد 
این موضوع می توانیم به قیمت دهی شــرکت ها در 
زمینه خدمــات یا بودجه هایــی کــه کارفرمایان برای 
فعالیــت مهندســی حــوزه زیرســاخت دیجیتــال 

اختصاص می دهند اشاره کنیم.«
او ادامــه می دهــد: »دســتمزد نیــروی انســانی 
متخصص بســیار پایین اســت، در حالــی که گاهی 
صدها میلیــارد تومان تجهیزات را بــدون حمایت و 
دسترســی به وندور، نصب و راه اندازی و پشتیبانی 

می کنند.«

 ضرورت شفافیت قوانین
ســلطانی هــر یــک از چالش هــا و موانــع حــوزه 
زیرســاخت را برمی شــمارد و شــرایط رفع هر یک از 
آن هــا را مــورد بررســی قــرار می دهــد. او در ایــن باره 
توضیح می دهد: »رفــع موانع ارتباط بــا وندورها به 
موضــوع بزرگ تــری که همــان ارتبــاط با دنیا اســت 
مرتبط می شود؛ البته این مشــکلات کلان هستند 
و شاید کار زیادی در ارتباط با آنها نتوان انجام داد. 
اما در حــوزه واردات وزارت صمــت و دیگر نهادهای 
مربوط می توانند قوانین را شــفاف تر کرده و اولویت 
تجهیــزات زیرســاختی را بــرای واردات بــالا ببرند و 
اصلاحاتــی در این حــوزه انجــام دهند کــه ممکن و 

شدنی است.«
او بــا اشــاره بــه ایــن موضــوع کــه می تــوان در حــوزه 
اصالت ســنجی بهبودهایــی را انجــام داد، توضیــح 
می دهــد: »برای مثــال می تــوان فضــای غیرواقعی را 
از بین برد و از ســمتی دیگر شــرایطی مشــخص کرد 
تا بــرای همــه شــرکت ها و کارفرمایــان شــفاف و قابل 
اجرا باشد. در مورد حوزه مهندسی نیز باید فرهنگ، 
دیدگاه و تفکــر تغییر کند که این موضــوع به فعالان 
همین صنعت بر می گــردد. برای تحقق این موضوع 
بایــد تفکــر این کــه تجهیــزات اصــل اســت را از بین 
ببریم و ارزش نیروی انسانی متخصص را بالا ببریم. 
واقعیت این اســت که تجهیزات بــدون پیکربندی و 
راهبری مهندسان کار خاصی انجام نخواهند داد.«

او در ادامــه دربــاره آینــده زیرســاخت های دیجیتال 
توضیح می دهد: »به نظر من توسعه زیرساخت های 
دیجیتال مســیری اســت که با توجه به تغییــر دنیا، 
نیازهــای مــردم و توســعه کشــور در هــر صــورت طی 
خواهد شد. به سال های گذشته نگاه کنید. در همین 
ده ســال اخیر چه توســعه هایی در حوزه شبکه های 
دسترســی، اپراتورهــای موبایــل، مراکــز داده و غیــره 
انجام شده است. زیرساخت بانک ها را می توان با ده 
سال گذشــته آنها مقایســه کرد؟ اما چیزی که من را 
نگران می کند، رویکردها و نگاه های دور از واقعیت به 
مواردی مانند بومی سازی تولید تجهیزات، سخت تر 
شــدن ارتباط با دنیا و مهاجرت نیروهای متخصص 

در این زمینه است.«

شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱56
۱۹ آبـــــــــــــــــــــــــان۱۴۰۳
ســــــــــــــــــــــــال چهارم
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مدیرعامل آرپکو مطرح کرد

۱۵ درصد از هزینه خرید کالا صرف انتقال پول 
می شود

INTERVIEWگفت وگو

زیرســاخت دیجیتــال موضــوع ایــن روزهای 
بســیاری از کشــورهای جهــان اســت. در 
منطقه خلیج فارس کشورهایی مثل امارات، 
عربســتان ســعودی و قطــر میلیاردهــا دلار 
روی تجهیــزات زیرســاختی هزینــه کرده اند. 
آرپکــو،  مدیرعامــل  محمــدی،  مســعود 
فعــال در حــوزه تأمیــن قطعــات و ملزومات و 
خدمــات پشــتیبانی در شــبکه های ارتباطی 
و اطلاع رســانی، مراکــز داده یــا دیتاســنتر، 
ســاختمان های هوشــمند و اتوماســیون و 
امنیــت با کارنــگ درمــورد چالش هــا و موانع 

فعالیت خود گفت وگو کرده است.

تخصیــص ارز منشــأ تمــام 
مشکلات 

به گفته مسعود محمدی بزرگ ترین چالش 
در حــوزه تأمیــن چــه در واردات تجهیــزات 
کامل و چه برای تولیدکنندگان تخصیص ارز 
توسط بانک مرکزی اســت و بخش مهمی از 
چالش های این حوزه حول همین تخصیص 

ارز قابل  تعریف هستند. 
محمدی توضیح می دهد: »اگر تأمین کنندگان 
در وزارت صمت برای ثبت سفارش یا مجوزها 
دچــار مشــکل می شــوند، موضــوع از بخش 
تخصیص ارز نشــأت گرفته اســت. بــه دلیل 
اینکــه در کشــور محدودیــت ارز وجــود دارد، 
در این سال ها انواع و اقسام مقررات در حوزه 
ثبت ســفارش و واردات ایجاد شــده اســت تا 
صفی برای تخصیص ارز شکل بگیرد که این 
صف هر روز طولانی تر می شود. در نتیجه الان 
یک بازرگان برای واردات کالا به طور متوســط 
چهار تا شش ماه و گاهی حتی بیشتر منتظر 

ثبت سفارش و تخصیص ارز است.«

تحریم هــا؛ عامــل افزایــش 
قیمت تمام شده محصول

تحریم و تأثیر آن بر روی فعالان این حوزه مورد 
بعدی صحبت های مســعود محمدی اســت. 
او ده تا پانــزده درصــد از هزینه هــای خرید کالا 
را متعلق به انتقال پول به کشور دیگر می داند 
و می افزاید: »از طرفی بــرای انتقال کالا به ایران 
بایــد از مجــاری غیررســمی اقــدام کــرد کــه این 
ریسک کار بازرگان را به شدت افزایش می دهد. 
پس هم هزینه ها افزایش پیدا می کند و هم کار 
پرریسکی است. اگر تجهیزات پیشرفته باشند، 
طبــق عــرف تولیدکننــدگان بــزرگ تجهیــزات 
زیرساختی، باید مشتری نهایی تعریف شود؛ 
ولی به دلیل تحریم ها مشتری نهایی نمی تواند 
داخل ایران باشد و باید مسیرهای پیچیده ای را 
طی کند که باز هم هزینه ها را افزایش می دهد.«

او بر قطع ارتباط با دنیا و محدودیت های ایجاد 
شــده در داخــل کــه باعــث شــده اند کشــور از 
لحاظ زیرســاختی دچار عقب ماندگی شــود و 
تأثیرات این دو مورد بر حوزه تأمین زیرساخت 
و بازرگانــی تأکید می کنــد. او توضیــح می دهد: 
»ایــن عقب افتادگــی خــود را در طــول ســالیان 
آینده نشــان می دهــد و مــا عملاً بــه تجهیزات 
زیرســاختی موردنیازمان هــم در بعد ســرمایه 
و مســتهلک شــدن و هــم از بعــد فناوری هــای 
روز دسترســی نداریــم. درحالی که کشــورهای 
همســایه و منطقه ســالیانه میلیاردها دلار در 
حــوزه زیرســاخت دیجیتــال هزینــه کرده اند و 
به ســمت انقلاب هوش مصنوعــی در صنایع 

مختلف پیش می روند.«
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